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11 listopada inny 
niż dotychczas

W tym roku Narodowe 
Święto Niepodległości 
obchodzone było inaczej 
niż zazwyczaj, jednak 
równie uroczyście, jak 
w latach ubiegłych. 

czytaj na str. 2

INWESTYCJE 

Stowarzyszenie 
Przestrzenie  
Wyobraźni  
dla gminy Lesko
Dzięki działalności 
stowarzyszenia powstały: 
plac zabaw w Bezmiechowej, 
„Aleja gier podwórkowych” 
i „Salon gier podwórkowych”.
czytaj na str. 3

ŻYĆ Z PASJĄ 

Nie od razu 
Kraków 
zbudowano
Wywiad z Burmistrzem 
Miasta i Gminy Lesko 
Adamem Snarskim 
podsumowujący dwa 
lata jego kadencji.

 czytaj na str. 10-11

LESZCZANIE DLA MIASTA 

Dawne 
gospodarcze  
Lesko
Parowa Fabryka Konserw 
Mięsnych i Pasztetów w Lesku 
to symbol dawnej wysokiej 
pozycji Leska na gospodarczej 
mapie południowej Polski. 

czytaj na str. 12

 ZTEKST: WOJCIECH DRAGAN  
ZDJĘCIA: ARCH. UMIG LESKO

Rozpoczęta w grudniu 
2018 roku budowa trzech 
obiektów mieszkalnych 
wielorodzinnych 
przeznaczonych na lokale 
socjalne, przy zbiegu 
ulic Przemysłowej 
i Waryńskiego w Lesku, 
po 23 miesiącach dobiegła 
końca. 29 października 
komisja powołana przez 
burmistrza miasta i gminy 
Lesko dokonała odbioru 
końcowego tych budynków, 
które będą miały charakter 
przejściowy dla osób 
znajdujących się w trudnej 
sytuacji życiowej.

W ykonawcą całości zada-
nia było Przedsiębiorstwo 
Budowlane Orlef, które 

końcem IV kwartału 2018 r. wygrało 
przetarg na realizację tej inwestycji.

Trzy identyczne budynki mają 
razem 1343,76 m2 powierzch-
ni użytkowej. W każdym z nich 
na trzech kondygnacjach znajduje 
się łącznie 12 lokali mieszkalnych. 
Ich powierzchnie wynoszą od 25,5 
do 36,5 m2. W mniejszych znajdu-
ją się salon z kuchnią i łazienką. 
W lokalach większych, oprócz salo-
nu z kuchnią i łazienką, mieści się 
również sypialnia o powierzchni 
ok. 8,7 m2.

Wyposażenie
Mieszkania w stanie wykończonym 
mają podłogi z paneli oraz płytek 
gresowych w łazienkach. Każde 

posiada oddzielną instalację gazową, 
do której podłączony jest dwufunk-
cyjny kondensacyjny kocioł gazo-
wy zasilający instalację centralne-
go ogrzewania oraz dostarczający 
ciepłą wodę użytkową.

W kuchniach zamontowano zlewo-
zmywaki na szafkach, obok których 
wykonano podejście instalacyjne dla 
kuchni elektrycznych. Można tam 
będzie wstawić tradycyjną kuchnię 
elektryczną lub indukcyjną. Strefa 
ta wyłożona jest płytkami ścienny-
mi na całej wysokości ściany.

W łazienkach, oprócz kotła gazo-
wego, przyszły lokator znajdzie 
umywalkę, mocowane na stelażu 
kompaktowe WC i narożną kabi-
nę prysznicową. Podłogi i ściany 
wykończone są płytkami.

Czytaj na str. 3

Kolejna inwestycja  
gminy Lesko zakończona

Runmageddon Lesko – 
Brama Bieszczad za nami!

 ZTEKST I ZDJĘCIA: DAWID LIPKA

Po leskim 
Runmageddonie 
bieszczadzki kurz już 
opadł, ale emocje 
wśród jego uczestników 
wciąż unoszą się 
w powietrzu. Przyszedł 
więc czas na gorące 
podsumowania tego 
niezapomnianego 
weekendu 24-25 
października!

W największej sportowej 
imprezie, jaka kiedy-
kolwiek miała miejsce 

na terenie naszego miasta, mieli-
śmy również spore grono swoich 
reprezentantów.

Przebieg
W sumie 1 300 zawodników 
przez dwa dni pokonywało swoje 

słabości, katorżnicze podbiegi i zbie-
gi, przeprawy przez San i różnego 
kalibru przeszkody. Mimo piekielnie 
trudnej trasy, każdy był nią zachwy-
cony, a Lesko okazało się świetnym 
miejscem na organizację takiego 
eventu. Zarówno sobotnie dystan-
se – Hardcore by Under Armour – 
21 km i 70 przeszkód oraz Ultra – 
42 km ze 140 przeszkodami, jak 
i niedzielny Rekrut na dystansie 
6 km z 30 przeszkodami, pokona-
li niemal wszyscy startujący. Każdy 
z uśmiechem i wielką satysfakcją 
meldował się na mecie. Wielkie 
brawa dla nich! 

Runmageddon to impreza dla ludzi 
z charakterem, twardych, kochają-
cych bezgranicznie sport. I taki-
mi właśnie są; najlepsi z nich, naj-
dłuższy dystans 42 km pokonali 
w 05:24:45 (zwycięzca wśród męż-
czyzn) oraz w 08:10:37 (zwycięzca 
wśród kobiet).

Czytaj na str. 8-9
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Przedszkolaki do hymnu ZTEKST I ZDJĘCIA: E.NYCZ

W dniu 10 listopada, 
o godz. 11:11 dzieci 
z Przedszkola Samorządowego 
im. Misia Uszatka w Lesku wraz 
z nauczycielami oraz pracownikami 
odśpiewały hymn Polski. 

U czciły w ten sposób Narodowe Świę-
to Niepodległości oraz włączy-
ły się w ogólnopolską akcję „Szkoła 

do hymnu” zorganizowaną przez Minister-
stwo Edukacji Narodowej. W tym dniu wszyst-
kie przedszkolaki poznawały podczas zajęć 

symbole narodowe, a także zapozna-
ły się z historią swojego kraju. Wyko-
nały również piękne prace plastyczne 

związane z Polską. Cieszymy się i jesteśmy 
dumni z patriotycznej postawy naszych 
wychowanków.

11 listopada inny niż dotychczas ZTEKST I ZDJĘCIA: DAWID LIPKA

W tym roku z powodu pandemii 
Narodowe Święto Niepodległości 
obchodzone było inaczej niż 
zazwyczaj, jednak równie 
uroczyście jak w latach ubiegłych.

W imieniu mieszkańców gminy Lesko hołd 
pod Głazem Legionistów oraz pomni-
kiem Kościuszki oddali burmistrz Adam 

Snarski oraz zastępca burmistrza Łukasz Woźniczak 
wraz z sekretarzem gminy Magdaleną Mazurkie-
wicz. Kwiaty składali także radni rady miejskiej, 
dyrektorzy gminnych instytucji, kierownicy jed-
nostek organizacyjnych oraz prezesi spółek gmin-
nych. Wszystko poprzedziło odegranie przez tręba-
cza „Mazurka Dąbrowskiego” i „Ody do radości”.

O tym, jak bardzo nasi przodkowie chcieli decy-
dować o swoim losie, świadczą chociażby słowa 
naszego narodowego wieszcza Adama Mickiewi-
cza, który w „Księgach narodu polskiego i piel-
grzymstwa polskiego” napisał: „O wojnę powszech-
ną za Wolność Ludów (...) O niepodległość, całość 
i wolność Ojczyzny naszej (…) ”.

Ponieważ nie mogliśmy się spotkać tłumnie w dniu 11 listopada, przemówienie w Internecie wygłosił 
do mieszkańców Burmistrz Miasta i Gminy Lesko, który mówił m.in. że święto to: „Przypomina o (…) szczęśliwych 
dniach, kiedy to marzenia wielu pokoleń Polaków, okupione męczeństwem straconych, stały się faktem. 
Przypomina zarazem o dziesiątkach lat trudnych, bolesnych, wypełnionych ofiarą krwi, ale i uporczywym 
codziennym trwaniem, ciężką mozolną pracą i wiarą w szczęśliwy finał. To wyjątkowe święto w naszej tradycji 
narodowej jest pełne optymizmu i nadziei. (…) Od tego właśnie dnia naród polski mógł wreszcie stanowić sam 
o sobie, o przyszłości kolejnych pokoleń, a słowo Polak nabrało realnego wymiaru, Polska odzyskała szansę 
na niepodległy i samoistny byt w zupełnie nowej rzeczywistości, jaka nastała po zakończeniu I wojny światowej”.
Zwrócił się do nas wszystkich, by po 102 latach od tamtych wydarzeń każdy: „zatrzymał się na chwilę w myślach 
lub by wybrał się pod pomnik Tadeusza Kościuszki lub Głaz Legionowy, aby uczcić pamięć wszystkich, którzy 
oddali swe życie za naszą wspólną niepodległość”.

Odniósł się także do sytuacji, w jakiej znaleźliśmy się obecnie: „Żyjemy w czasach, w których współczesny 
patriotyzm jest bardzo cenną wartością. Dzisiaj to ofiarność w ratowaniu życia i zdrowia ludzkiego, to służenie 
drugiemu człowiekowi w jego codziennym życiu. W tym trudnym czasie możemy znów pokazać, jakim jesteśmy 
wielkim narodem, możemy iść ramię w ramię, nie ulegając polityce zła, nie ulegając próbom dzielenia 
społeczeństwa, skupiając się na odnajdywaniu wspólnych celów i rozwiązań. Szukajmy wspólnoty w różnicach, 
bądźmy w tym piękni i mądrzy. Pamiętajmy, że żyjemy z dziada pradziada w chrześcijańskim kraju, ale też 
w kraju, który w swej konstytucji zapisaną ma – oprócz innych wartości – tolerancję. Uczmy się więc siebie 
nawzajem, a nie niszczmy, nie negujmy człowieczeństwa każdego z nas. Postawmy na rozwój i godne życie 
naszych mieszkańców, na wolność i demokrację.

Pamiętajmy, że o wielkości państwa stanowią jego obywatele. Inwestując w siebie, odkrywając swoje talenty, 
kształtując swój charakter, zakładając rodzinę, wychowując dzieci, działając w organizacjach pozarządowych 
i angażując się w życie społeczne, wspieramy naszą Ojczyznę. Jeśli dodamy do tego pracę i przedsiębiorczość, 
wypełnianie naszych obywatelskich obowiązków – otrzymamy definicję prawdziwego patriotyzmu, na miarę 
współczesnego świata.

Wówczas będziemy mogli powiedzieć – DUMNI Z PRZESZŁOŚCI TWORZYMY PRZYSZŁOŚĆ zarówno naszej 
Małej Ojczyzny gminy Lesko, jak i naszego kraju rodzinnego – Polski”.

W tym dniu Starostwo Powiatowe przy swoim 
budynku odsłoniło tablicę pamiątkową z okazji 
100 -lecia bitwy warszawskiej, zwanej także 
„cudem nad Wisłą”, którą stoczono w dniach 

13–25 sierpnia 1920 r. Z tej samej okazji 
oraz w 100. rocznicę urodzin Jana Pawła II 
odsłonięto także tablicę na murach leskiego 
kościoła.
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Nowe oświetlenie 
uliczne w gminie Lesko
 ZTEKST I ZDJĘCIA: DL

W ubiegłym roku Hoczew, 
Jankowce i Średnia Wieś 
zyskały nowe oświetlenie 
przy swoich ulicach. Teraz 
przyszedł czas na Bachlawę 
oraz ulicę Wspólną w Lesku.

O świetlenie było bardzo 
potrzebne do zapewnienia 
bezpieczeństwa mieszkań-

ców, gdyż nawierzchnia tych dróg 
nie jest jeszcze pokryta masą asfalto-
wą, co po zapadającym zmroku stwa-
rzało dodatkowe niebezpieczeństwo, 
szczególnie dla pieszych. Koszt inwe-
stycji to niemal 71 000 zł

Bachlawa
W Bachlawie wybudowanych zostało 
7 słupów oświetleniowych z energo-
oszczędnymi oprawami LED i z zasi-
laniem kablem ziemnym. Koszt tego 
zadania wyniósł 31 870,42 zł brutto, 
z czego kwota 16 508,16 zł pocho-
dziła z funduszu sołeckiego. Pozo-
stała część płatna była z budżetu 
gminy.

Wspólna
Ulica Wspólna z kolei zyskała 5 słu-
pów oświetleniowych, także z oprawa-
mi LED. W ramach zadania wykonano 
również szafę sterowniczą i podziem-
ną linię oświetleniową. Przeznaczo-
na kwota na ten cel w wysokości 38 
802,72 zł brutto pochodziła z budże-
tu gminy Lesko.

 p Nowe oświetlenie 
wzdłuż ul. Wspólnej

 p Nowe oświetlenie  
w Bachlawie

INWESTYCJE 

Stowarzyszenie 
Przestrzenie Wyobraźni 
dla gminy Lesko

 ZTEKST I ZDJĘCIA: 
EWA BOŃCZAK

Stowarzyszenie 
Przestrzenie Wyobraźni 
działa przy gminie Lesko 
od roku, a jego celem 
jest podejmowanie 
inicjatyw społecznych, 
które są odpowiedzią 
na potrzeby 
mieszkańców. 
Dwanaście miesięcy 
to dużo i mało czasu, 
by widać było efekty 
pracy osób działających 
w organizacji. Mimo 
wszystko udało się 
zrealizować kilka 
mniejszych i większych 
inicjatyw.

O bok podejmowanych 
tematów społecznych, 
są też lokalne małe inwe-

stycje, na które stowarzysze-
nie otrzymało granty w ramach 
Europejskiego Funduszu Rolne-
go na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich: „Europa Inwestująca 
w obszary wiejskie”. Dzięki pozy-
skanym funduszom udało się zre-
alizować trzy projekty.

Plac zabaw 
w Bezmiechowej

Dzięki projektowi „Stworzenie miej-
sca integracji miejscowej społeczno-
ści poprzez budowę placu zabaw przy 
remizie w Bezmiechowej Dolnej” przy 
świetlicy OSP w Bezmiechowej Dolnej 
zrobiło się kolorowo. To za sprawą zlo-
kalizowanej tam nowej przestrzeni do 
zabaw dla dzieci. Inicjatywa była odpo-
wiedzią na głosy mieszkańców, którzy 
od lat sygnalizowali potrzebę usytu-
owania miejsca rekreacyjnego dla naj-
młodszych w centralnym punkcie miej-
scowości tak, aby każdy miał do niego 
swobodny dostęp. Plac został zbudo-
wany przy istniejących elementach 
siłowi plenerowej, dzięki czemu osoby 
w każdym wieku będą mogły w spo-
sób czynny spędzić tu swój czas wolny. 
Wartość inwestycji: 17 984,19 zł.

Aleja gier 
podwórkowych

Na bulwarach koło basenu Aquarius 
zostały zainstalowane gry podwór-
kowe, które stwarzają nowe możli-
wości spędzania wolnego czasu przez 
dzieci i młodzież. Atrakcyjne w formie 
i kolorowe zachęcają do zabawy. Skła-
dają się m.in. z takich elementów, jak: 
alfabet wąż, klasy, kalkulator, guziki. 

Obok stoi tablica z instrukcjami oraz 
informacją o możliwości pobrania 
aplikacji do gier zawierającej muzy-
kę, stoper, losowanie twistera i kostki. 
Link do aplikacji: http://www.9dots.
pl/click-and-play. Wartość inwesty-
cji: 19 583,99 zł.

Salon gier 
podwórkowych

Podobne atrakcje powstały przy tzw. 
„czerwonej szkole” – byłym gim-
nazjum. Stare, nieużywane boisko 
zamieniło się w „Salon gier podwórko-
wych”. Można tam znaleźć m.in. war-
caby, twistera, labirynt, klasy, alfa-
bet i drabinki. Znajduje się tu również 
rowerowy tor przeszkód, na którym 
można doskonalić umiejętności jazdy 
na rowerze i wykorzystać je przy egza-
minie na kartę rowerową. Przy placu 
również znajduje się tablica z instruk-
cją i informacją o aplikacji, a wartość 
tej inwestycji to 19 373,99 zł.

Łączny koszt wszystkich trzech pro-
jektów to niespełna 57 000 zł. Mamy 
nadzieję, że posłużą mieszkańcom, 
a kolejny rok działalności Stowarzy-
szenia Przestrzenie Wyobraźni będzie 
również owocny.

Kolejna inwestycja gminy Lesko zakończonacd. ze str. 1

 ZTEKST: WOJCIECH DRAGAN 
ZDJĘCIA: ARCH. UMIG LESKO

Do każdego mieszkania dopro-
wadzono sygnał z anteny tele-
wizji naziemnej DVBT oraz 

emitowany przez satelity Hot Bird 
i Astra. W zespolonym gnieździe jest 
również sygnał radiowy UKF i złącze 
RJ dla sygnału łącza internetowego. 
Nie mogło zabraknąć także domofonu.

Ściany i sufity we wszystkich miesz-
kaniach pomalowano na kolor biały. 
Korytarze oraz klatka schodowa obło-
żone są gresami, natomiast z zewnątrz 
budynki są docieplone i wykończo-
ne strukturalnym tynkiem akrylo-
wym. W budynku A na parterze dwa 
mieszkania przewidziano dla osób nie-
pełnosprawnych. W związku z tym 
na klatce schodowej tego obiektu 
zainstalowano platformę transpor-
tową, na którą będzie można wje-
chać wózkiem inwalidzkim i dostać 
się na parter.

Zagospodarowanie
Teren wokół budynków, zagospoda-
rowany według projektu, posiada 38 
miejsc postojowych dla pojazdów oso-
bowych. Drogi wewnętrzne i chodniki 
mają nawierzchnie z kostki brukowej.

1 723 625,94 zł to dotacja z Banku 
Gospodarstwa Krajowego w ramach 
Programu Wsparcia Budownictwa 
Socjalnego. Do tego dochodzą kosz-
ty opłat związanych z budową przy-
łączy – energetycznego, gazowego, 
odbiór UDT oraz koszty nadzoru 
inwestorskiego.

W ramach zagospodarowania tere-
nu zostały wykonane nasadzenia krze-
wów i posiana trwa, która na jesienny 
odbiór zdążyła dość ładnie zazielenić 
otoczenie.

Koszt  inwestycj i  w zakre -
sie robót budowlanych wyniósł 
4 890 768,35 zł brutto, z czego  
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Na co idą moje pieniądze

 ZOPRAC. AFP  

ŹRÓDŁO: NACOIDAMOJEPIENIADZE.PL

Pod takim hasłem 
funkcjonuje internetowa 
platforma, na której 
w sposób przejrzysty 
i zrozumiały prezentowane 
są budżety miast i gmin. 

K ażdy mieszkaniec może – bez 
wertowania uchwał – spraw-
dzić, jak jego gmina dysponu-

je własnym budżetem, na co wydaje 
zgromadzone środki. Wśród samorzą-
dów, które wzięły udział w projekcie 
jest także Lesko.

Przystąpienie do projektu gminy 
Lesko i prezentacja danych budże-
towych, to kolejne działanie mające 
na celu realizację zasady transparent-
ności funkcjonowania urzędu.

– Mieszkańcy naszej gminy 
mogą w łatwy sposób sprawdzić, 

na co samorząd wydaje swój budżet, 
dowiedzieć się, ile pieniędzy z ich 
podatku przeznacza się na oświatę, 
pomoc społeczną czy na inwestycje – 
tłumaczy burmistrz Adam Snarski.

Każda gmina uczestnicząca w projek-
cie, ma na wspomnianej stronie interne-
towej swoją zakładkę, w której prezen-
towane są plany dochodów i wydatków 
ogółem, zadania inwestycyjne, budżety 
partycypacyjne oraz tzw. prognoza PIT. 
Dla mieszkańców dostępny jest także 
„Suwak Nacoidamojepieniadze.pl”, 
dzięki któremu mogą sprawdzić, jaka 
część ich podatku PIT trafia do poszcze-
gólnych rozdziałów budżetowych.

- Taki symulator internetowy pozwa-
la też pokazać, w jakim stopniu każdy, 
kto płaci podatki w miejscu zamieszka-
nia, przyczynia się do rozwoju gminy - 
dodaje burmistrz Adam Snarski.

Zachęcamy do śledzenia budże-
tu gminy Lesko pod adresem: naco-
idamojepieniadze.pl/budzet-gminy/
lesko/2020

Modernizujemy BDK
 ZTEKST: EWA BOŃCZAK

W budynku 
Bieszczadzkiego Domu 
Kultury ruszyły prace 
związane z modernizacją 
kotłowni oraz wymianą 
instalacji c.o. Na ten cel 
gmina Lesko pozyskała 
środki Ministra 
Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego pochodzące 
z Funduszu Promocji 
Kultury w ramach 
Programu Infrastruktura 
Domów Kultury.

P o realizacji inwestycji przesta-
rzała technologicznie kotłow-
nia oraz cała instalacja zamieni 

się na ekonomiczny, energooszczęd-
ny system grzewczy. W połączeniu 
z wykonaną wcześniej termomoderni-
zacją budynku da on wymierne korzy-
ści nie tylko finansowe, ale też stwo-
rzy komfortowe warunki działalności 
kulturalnej placówki. 

Całość zadania zostanie zrealizo-
wana do końca 2020 r., a jego całko-
wity koszt to 375 187,60 zł, z czego 
wartość dofinansowania wynosi  
225 000,00 zł.

INICJATYWY INICJATYWY 

Świetlica w Hoczwi 

 ZTEKST I ZDJĘCIE: A. KURKOWSKA

Dobiegły końca prace 
remontowe w świetlicy 
wiejskiej w Hoczwi. 
W ramach tegorocznego 
zadania – dofinansowanego 
ze środków Podkarpackiego 
Programu Odnowy 
Wsi na lata 2017-2020 
– wykonano remont 
posadzek w głównych 
pomieszczeniach świetlicy. 

W małej sali, w miejsce sta-
rej posadzki lastrykowej 
został położony drewnia-

ny parkiet. Również stary parkiet 
w dużej sali nabrał nowego blasku: 
uzupełniono ubytki, poprawiono 
stan techniczny klepek na scenie, 
wycyklinowano i polakierowano 
całość.

Nowe posadzki poprawiły zarów-
no estetykę, jak i funkcjonalność 
świetlicy, dzięki czemu będzie mogła 
jeszcze lepiej służyć mieszkańcom, 
gdy tylko minie czas pandemii.

Konsultacje społeczne  
dla Woli Postołowej

 ZTEKST I ZDJĘCIA: EWA BOŃCZAK

Dnia 12.10.2020 r. odbyło 
się drugie spotkanie 
konsultacyjne na potrzeby 
uchwalenia zmiany nr 
2 Miejscowego Planu 
Zagospodarowania 
Przestrzennego „Lesko 7” 
oraz zmiany nr 3 Studium 
Uwarunkowań i Kierunków 
Zagospodarowania 
Przestrzennego Miasta 
i Gminy Lesko.

Tym razem spotkanie miało miej-
sce w plenerze, w Woli Posto-
łowej, na działce gminnej, przy 

istniejącym gminnym ujęciu wody 
podziemnej – bezpośrednio w tere-
nie objętym planowanymi zmianami 
Miejscowego Planu Zagospodarowania 
Przestrzennego „Lesko 7” oraz studium. 
Przybyli tu mieszkańcy i przedstawicie-
le poszczególnych grup interesariuszy, 
w łącznej liczbie 25 osób.

Prowadzącymi byli członkowie 
zespołu konsultacyjnego w ramach 
projektu „Wspólny Plan”, jak również 
zastępca burmistrza miasta i gminy 
Lesko. W spotkaniu uczestniczył także 
ekspert – planista ze strony grantodaw-
cy, który wyjaśniał kwestie planowania 
przestrzennego, pełnił funkcję dorad-
czą, służył wiedzą i doświadczeniem.

Spotkanie zostało podzielone na 2 
części. Pierwsza – teoretyczno – dysku-
syjna i druga terenowa – w formie tzw. 
spaceru badawczego.

Pierwsza część
W pierwszej części omówiony został 
dotychczasowy przebieg procesu 

konsultacji i zaproponowane przez 
mieszkańców zmiany w planie, 
a następnie przedstawiono graficz-
ną część zmiany nr 2 MPZP Lesko 7 
i zmiany nr 3 studium, przygotowaną 
przez urbanistę. Po tym wprowadze-
niu miała miejsce szeroka dyskusja 
nad zaproponowanymi wariantami 
zmian, w czasie której uczestnicy 
zgłaszali swoje uwagi w tym zakresie.

Zaprezentowane zostały również 
możliwości i sposoby wypełnienia 
geonakiety oraz zademonstrowa-
ne metody składania opinii z wyko-
rzystaniem narzędzia IT – kMAP, a 
także możliwości korzystania z infor-
macji przestrzennej miasta i gminy 
Lesko, tj. SIP – Systemu Informacji 
Przestrzennej udostępnionej na stro-
nie gminy.

Druga część
Druga część spotkania zosta-
ła poprzedzona przerwą, w czasie 

której uczestnicy mogli skorzy-
stać z przygotowanego cateringu.

Następnie odbył się spacer 
badawczy po trasie jednego z cią-
gów komunikacyjnych zapropo-
nowanych w obszarze objętym 
zmianami. Miał on na celu fak-
tyczne zobrazowanie trasy pla-
nowanej do wyznaczenia w pla-
nie drogi wewnętrznej.

Dziękujemy wszystkim miesz-
kańcom za liczny udział w pro-
cesie konsultacji, mamy rów-
nocześnie nadzieję, że Państwa 
oczekiwania zostały zaspokojone. 
W kolejnym wydaniu „Echa Biesz-
czadów” pojawi się szczegółowe 
podsumowanie całego projektu.

Spotkanie przeprowadzono 
z zachowaniem wymaganego 
reżimu sanitarnego, zważywszy 
na panujący stan epidemiczny.

Realizacja w ramach Projektu 
„Wspólny Plan” współfinansowa-
nego ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego w ramach 
Działania 2.19 Programu Opera-
cyjnego Wiedza Edukacja Rozwój 
2014-2020.”

Gmina Lesko pozyskała środki na realizację zadania pt.

„Modernizacja kotłowni wraz z  wymianą onstalacji C.O.  
w Bieszczadzkim Domu Kultury w Lesku”

Całkowity koszt zadania: 375 187,60 zł
Wartość dofinansowania: 225 000,00 zł

Dofinansowanie ze środków Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
pochodzących z Funduszu Promocji Kultury.
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O wykorzystaniu potencjału Sanu ZOPR.: DAWID LIPKA NA PODSTAWIE 

AUDYTU TURYSTYCZNEGO PROT  

„SAN. ODGŁOSY NATURY.” 
ZDJĘCIA: BEATA CZYŻEWSKA

Podkarpacka Regionalna 
Organizacja Turystyczna, 
29 października br. 
zorganizowała spotkanie 
konsultacyjne online 
dotyczące możliwości 
rozwoju turystyki wodnej 
na rzekach San i Strwiąż.

S potkanie poprzedzone zostało 
inwentaryzacją rzek na całym 
ich przebiegu. Do prac tych 

włączona została także gmina Lesko, 
która w badaniach ankietowych 
przedstawiła obecny stan turystyki 
na Sanie w obrębie jej granic, a także 
plany stworzenia nowych obiek-
tów infrastruktury turystyki wodnej 
w dolinie rzeki.

Dyskusje 
o potencjale rzek
Podczas spotkania eksperci zapre-
zentowali kluczowe wnioski z inwen-
taryzacji, wskazując na turystyczny 
potencjał rzek. By go jednak wyko-
rzystać, potrzebne są zarówno spore 
nakłady finansowe, jak i zmiana uwa-
runkowań prawnych, o czym stano-
wiła dyskusja z udziałem gości, któ-
rzy wymienili swoje cenne opinie, 
uwagi, propozycje i mówili o proble-
mach. Niektóre wątpliwości na bie-
żąco rozwiewali przedstawiciele Pań-
stwowego Gospodarstwa Wodnego 
Wody Polskie, Regionalnego Zarzą-
du Gospodarki Wodnej w Rzeszowie 
oraz Zarządów Zlewni Jasło i Prze-
myśl. Zapewnili oni także o swojej 
pomocy w pracach nad przygotowa-
niem projektów budowy infrastruktu-
ry okołoturystycznej zgodnej z obo-
wiązującymi przepisami.

Leskie działania
Choć brzegi Sanu na terenie gminy 
Lesko nadal turystycznie pozostawia-
ją wiele do życzenia, stopniowo widać 

poprawę ich zagospodarowania, szcze-
gólnie w obrębie Leska i Huzel. Na ten 
moment istnieje tam infrastruktura 
w postaci ławek i stołów oraz koszów 
na śmieci. Same brzegi są kilkakrotnie 

wykaszane w ciągu roku na niektó-
rych odcinkach, tak by zachować bio-
różnorodność doliny, ale i przystoso-
wać je do bezpiecznego odpoczynku 
mieszkańców i turystów.

Gmina stale wyszukuje progra-
mów dotacyjnych, które przy udziale 
środków własnych pozwolą stworzyć 
infrastrukturę turystyczną nad Sanem. 
Planowane są m.in. ścieżki pieszo-
-rowerowe z wiatami, sanitariatami, 
ławkami, stołami, koszami na śmie-
ci. Pierwsza taka wiata wypoczynko-
wa wraz z zapleczem dla rowerzystów 
powstanie najprawdopodobniej przed 
wakacjami 2021. Trwają w tym zakre-
sie prace przygotowawcze.

Ważnym elementem jest również 
stworzenie plaży z infrastrukturą 
rekreacyjno-sportową, na wzór bul-
warów przy basenie Aquarius.

Ponieważ Lesko kilkakrotnie 
było areną międzynarodowych 
mistrzostw w wędkarstwie mucho-
wym, jak i bazą Ogólnopolskiego 
Spływu Kajakowego, chcemy pro-
mować się jako miejsce przyjazne 
wędkarzom i kajakarzom. Przyczyni 
się do tego budowa wspomnianych 
wiat oraz przystani, miejsc biwako-
wych i pomostów kaskadowych dla 
kajakarzy i pontonów.

Potrzeba współpracy 
i środków
Jednak, jak wskazuje przeprowa-
dzony na zlecenie PROT audyt, 
by doszło do realizacji tych inwe-
stycji, potrzebne są dwa zasadnicze 
działania. Pierwszym jest wygospo-
darowanie w budżecie wojewódz-
twa środków finansowych przezna-
czonych na rozwój turystyki wodnej 
i przyrodniczej gmin położonych 
wzdłuż Sanu. Niezbędnym z pozy-
cji gminy Lesko jest także stworze-
nie spójnej koncepcji rozwoju tury-
stycznego doliny Sanu dla całego 
województwa. Drugi aspekt to pilna 
potrzeba nawiązania ścisłej współ-
pracy między organizatorami tury-
styki wodnej a Państwowym Gospo-
darstwem Wodnym Wody Polskie 
(PGW WP) w zakresie umożliwie-
nia wieloletniej dzierżawy terenów 
położonych nad brzegiem Sanu, 
gwarantującej stabilność inwesto-
wania w infrastrukturę turystycz-
ną oraz możliwość pozyskiwania 
środków zewnętrznych.

Miejmy zatem nadzieję, że kolej-
ne lata przyniosą oczekiwane zmia-
ny w zakresie poprawy infrastruk-
tury turystycznej wzdłuż rzeki San. 
To z pewnością jeszcze efektywniej 
przyczyni się do rozwoju naszej 
gminy.

Spotkanie, w którym uczestniczyli 
przedstawiciele Leska odbyło się 
w ramach projektu „Odgłosy natury. 
SlowRivers – praktyczny pakiet 
dla turysty”. To realizowany przez 
PROT i Stowarzyszenie Euroregion 
Karpacki-Ukraina projekt, 
którego celem jest opracowanie 
potencjału rzek San i Strwiąż 
na rzecz rozwoju produktów 
turystycznych pogranicza PL-UA.

INICJATYWY 

Kolejne nasadzenia w Lesku ZTEKST I ZDJĘCIE: OSKAR DACKO

Gmina Lesko 
po raz kolejny wzięła udział 
w akcji „Sadzenie drzew 
miododajnych sposobem 
na ochronę bioróżnorodności 
w województwie 
podkarpackim” 
realizowanej przez 
samorząd województwa 
podkarpackiego. Tym 
samym kontynuowane 
są nasadzenia na wzgórzu 
Baszta, rozpoczęte 
w roku ubiegłym.

Przy wykonanej drodze stoko-
wej pojawiło się 30 sztuk klo-
nów i lip, które w przyszłości 

utworzą piękną aleję. Są one potrzeb-
ne przede wszystkim owadom zapy-
lającym, w tym pszczołom, które 
w ostatnim czasie muszą walczyć 
o przetrwanie.

Nasadzenia wykonano również 
na terenie dworca autobusowego 
w Lesku, jak i przy ratuszu oraz 
Bieszczadzkim Domu Kultury. Tam 
z kolei ulokowane zostały miodo-
dajne krzewy: oliwniki wąskolist-
ne, pęcherznice kalinolistne, świ-
dośliwy oraz tamaryszki – w sumie 
20 sztuk.

Sukcesywnie na terenie miasta, 
a szczególnie w obrębie jego cen-
trum sadzone będą kolejne drze-
wa i krzewy. Z jednej strony jest 
to wymóg związany z wycinką nie-
których drzew przy realizowanych 
inwestycjach, a z drugiej odpowiedź 
gminy na coraz częstsze ich obumie-
ranie, przede wszystkim świerków, 
spowodowane chorobami i długo-
trwale panującą suszą w ostatnich 
latach na naszym terenie.



6 MIESIĘCZNIK  
LOKALNY

 GMINA KONTRA KORONAWIRUS 

Dbajmy o nasze zdrowie
Niestety pandemia koronawirusa nie odpuszcza. Statystyki zachorowań 
szybują, dlatego tak ważne jest, abyśmy odpowiedzialnie podeszli 
do kwestii przestrzegania zasad bezpieczeństwa. Chrońmy nie tylko zdrowie 
swoje i najbliższych, ale także osób, z którymi się stykamy. Prezentujemy 
i przypominamy najważniejsze informacje gminne związane z pandemią.

URZĄD MIASTA I GMINY PODCZAS PANDEMII

Dostosowując pracę Urzędu Miasta i Gminy Lesko do Rozporządzenia 
Rady Ministrów z dnia 2 listopada 2020 r. zmieniającego rozporządzenie 
w sprawie ustanowienia określonych ograniczeń, nakazów i zakazów 
w związku z wystąpieniem stanu epidemii, do 04.12.2020 r.:
1. Godziny pracy urzędu pozostają bez zmian.
2.  Aby ograniczyć bezpośredni kontakt pracownik – petent urna na dokumenty 

od mieszkańców wystawiona jest w holu urzędu. Opróżniana jest każdego dnia, 
a data wrzucenia dokumentu do urny, jest datą wpływu pisma do urzędu.

3.  Pracownicy UMiG zgodnie z Rozporządzeniem Prezesa Rady Ministrów 
przechodzą na pracę zdalną. Aby zapewnić ciągłość pracy i obsługę 
spraw petentów będzie ona odbywała się w trybie rotacyjnym.

4.  W związku z powyższym, w celu załatwienia sprawy urzędowej 
prosimy mieszkańców o wcześniejsze telefoniczne umówienie 
wizyty, dzwoniąc bezpośrednio do wydziału, którego sprawa 
dotyczy. Poniżej prezentujemy bezpośrednie numery telefonów 
(kierownicy wydziałów/samodzielne stanowiska):

Q (13) 469 80 01 w. 40 – Kancelaria Burmistrza

Q (13) 469 80 01 w. 62 – Wydział Administracyjno – Gospodarczy

Q 13) 469 67 39 w. 75 – Wydział Planowania Przestrzennego, Gospodarki Nierucho-
mościami, Ochrony Środowiska i Leśnictwa

Q (13) 469 80 01 w. 68 – Wydział Finansowy

Q (13) 469 80 01 w. 65 – Wydział Pozyskiwania Funduszy, Inwestycji i Gospodarki 
Komunalnej

Q (13) 469 80 01 w. 36 – Biuro Promocji, Kultury i Turystyki

Q (13) 469 64 11 – Leskie Centrum Edukacji i Sportu

Q (13) 469 66 51 – MGOPS

Q (13) 469 64 78 – Świadczenia rodzinne

Q (13) 469 62 56 – Urząd Stanu Cywilnego

Q (13) 469 66 88 – Ewidencja Ludności

Q (13) 469 67 40 – Zarządzanie kryzysowe i obrona cywilna

Q (13) 469 66 08 – Biuro Rady Miejskiej
W przypadku nieuzyskania połączenia prosimy o kontakt 
z kancelarią ogólną urzędu pod numerem: (13) 469 80 01.

5.  Drzwi urzędu pozostają otwarte – jednak w korytarzu przy biurze 
podawczym mogą znajdować się w jednym czasie max. 2 osoby. 
Ponadto, bez umówionej wizyty, obsługiwani są mieszkańcy 
tylko w sprawach pilnych, niecierpiących zwłoki.

6.  Urząd Stanu Cywilnego w Lesku prowadzi bezpośrednią obsługę 
interesantów wyłącznie w zakresie bieżącej rejestracji zgonów, po uprzednim 
telefonicznym ustaleniu dnia i godziny dokonania ww. czynności oraz 
w zakresie zaplanowanego wcześniej małżeństwa przy udziale 4 osób.

7.  Wydział Spraw Obywatelskich UMiG Lesko prowadzi bezpośrednią 
obsługę interesantów wyłącznie w zakresie wydawania dowodów 
osobistych w uzasadnionych przypadkach, po uprzednim telefonicznym 
ustaleniu dnia i godziny dokonania ww. czynności.

8. Zachęcamy petentów do załatwiania spraw poprzez:

Q platformę ePUAP www.epuap.gov.pl

Q platformę e-Obywatel https://obywatel.gov.pl/

Q dyżury Burmistrza Miasta i Gminy Lesko: telefonicznie, Skype, email (istnieje moż-
liwość spotkania – w sprawach, które nie są możliwe do załatwienia online; prosimy 
o wcześniejsze umówienie wizyty dzwoniąc pod numer Kancelarii Burmistrza)

Q listownie na adres: ul. Parkowa 1, 38‒600 Lesko

UMiG Lesko dokłada wszelkich starań, aby wprowadzona Rozporządzeniem 
Prezesa Rady Ministrów praca zdalna miała jak najmniejszy wpływ 
na obsługę naszych mieszkańców, jednocześnie zapewniając wszystkim 
stronom bezpieczeństwo. Dlatego też praca urzędu została zorganizowana 
w sposób rotacyjny. Sytuacja jest jednak dynamiczna, ma również związek 
z pojawiającymi się zachorowaniami na COVID-19 wśród pracowników urzędu.
Wspólnie dbajmy o nasze zdrowie!

SĄSIAD SĄSIADOWI

Wiele osób przebywa 
na kwarantannie, często 
niespodziewanie muszą 
zamknąć się w swoich 
domach.
Lęk przed koronawirusem 
chyba najbardziej dotyka 
osoby starsze, które mogą 
się bać wyjść po zakupy czy 
do apteki.

Może ktoś z najbliższego 
otoczenia potrzebuje 
naszego wsparcia. 
Zachowajmy wszystkie 
zasady bezpieczeństwa, 
ale też pokażmy naszym 
sąsiadom, że nie są sami.

JAK TO ZROBIĆ?
Wystarczy:

1. Wyciąć zamieszczony tutaj 
plakat
2.  Wpisać swój nr mieszkania 

albo/i telefonu
3.  Przykleić na klatce lub 

zostawić w drzwiach 
dawno niewidzianych osób

To niewiele, ale wystarczy, 
żeby okazać wsparcie 
i serdeczność wobec siebie.

ŹLE SIĘ CZUJESZ? PODEJRZEWASZ, ŻE MASZ KORONAWIRUSA?

Przypominamy, co w tej sytuacji zrobić.
Osoby zakażone koronawirusem zwykle mają: wysoką gorączkę, duszności, kaszel, kłopoty z oddychaniem. Pojawić się 
mogą także utrata węchu i smaku, bóle mięśni i głowy, biegunka, wysypka.Jeśli masz takie objawy, skontaktuj się ze swoim 
lekarzem podstawowej opieki zdrowotnej za pośrednictwem teleporady. Lekarz może zlecić Ci test na koronawirusa.
Sprawdź, w której placówce POZ w pobliżu możesz uzyskać teleporadę:

Q Piękoś-Gliwska Dorota – lekarz rodzinny, Parkowa 10, Lesko, Tel.: 517 543 668

Q Halina Tomasik – lekarz rodzinny, Plac Konstytucji 3 Maja 4/2, Lesko, Tel.: 13 469 80 90

Q Marek Sokołowski – lekarz rodzinny, ul. Unii Brzeskiej 18, Lesko, Tel.: 13 469 63 23

Q A. Korobczenko Indywidualna Specjalistyczna Praktyka Lekarska, ul. Kazimierza Wielkiego, Lesko, Tel.: 13 469 80 90

Q Aleksandra Olsińska – lekarz rodzinny, ul. Marszałka Józefa Piłsudskiego 6, Lesko, Tel.: 13 469 80 73

Twój stan jest ciężki? Nie czekaj. Zadzwoń pod numer alarmowy: 112 lub 999 i uprzedź, że możesz mieć koronawirusa.
Jeśli masz pytania związane z koronawirusem, zadzwoń na infolinię Narodowego Funduszu Zdrowia: 800 190 590.
Sprawdź, jakie są szczegółowe zasady dotyczące zlecania testów na koronawirusa https://tiny.pl/74j1f
Korzystaj z wiarygodnych źródeł informacji, nie poddawaj się panice. Dbaj o siebie i swoich bliskich.
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Naszej koleżance 
 Danucie Rymarowicz 

wyrazy głębokiego współczucia w tych trudnych chwilach po utracie męża  
składają 

zarząd oraz członkowie Towarzystwa Miłośników Leska i Okolic

KONDOLENCJE 

Odszedł Adam Basak ZTEKST: DAWID LIPKA

Smutny to czas, kiedy 
dociera do nas informacja 
o odejściu kolejnego 
mieszkańca naszej 
gminy, zaangażowanego 
w jej nieustanny rozwój 
społeczno-gospodarczy 
i kulturalny. Taką osobą 
był w naszej społeczności 
Adam Basak, który odszedł 
w dniu 11 listopada 
br., w wieku 67 lat.

A dam Basak to wieloletni 
nauczyciel historii, przeka-
zujący ją kolejnym pokole-

niom leszczan z niegasnącym zapa-
łem, z zamiłowaniem opowiadający 
o dziejowych losach Leska i okolic, 
gdyż był miłośnikiem tych terenów. 
Tej miłości i szacunku do ojcowizny 
uczył harcerzy jako instruktor Biesz-
czadzkiego Hufca ZHP w Lesku.

Podobnie jak w pracę nauczyciela, 
całe serce wkładał w rozwój lokalnej 
przedsiębiorczości, pozyskując fun-
dusze europejskie dla mieszkańców 

Wspomnienie  
o Aleksandrze Żmudzie
 ZTEKST: BOŻENA CZURYK

Pierwszego października 
2020 r. odszedł od nas 
na zawsze Aleksander 
Żmuda, długoletni 
nauczyciel, mąż, 
ojciec trójki dzieci, 
kolega i przyjaciel. 
Przybliżamy w kilku 
słowach jego postać.

Mgr inż. Aleksander 
Żmuda urodził się 
03.02.1951 r. w Gorli-

cach. Po ukończeniu szkoły pod-
stawowej w 1965 r., rozpoczął 
naukę w Technikum Rolniczo-
-Łąkarskim w Przemyślu. Po szko-
le średniej dokształcał się w Stu-
dium Nauczycielskim w Nowym 
Sączu, a w 1972 r. podjął studia 
wyższe w Lublinie na Wydzia-
le Ogólnorolnym Akademii 
Rolniczej.

Nauczyciel
Pierwsze szlify nauczycielskie zdo-
bywał w Szkole Przysposobienia 
Rolniczego w Zahoczewiu, gdzie 
pracował do 1974 r. Następnie 
został zatrudniony w Zespole 
Szkół Ekonomiczno–Rolniczych 
w Lesku. W latach 1979‒1981 r. 
pełnił funkcję dyrektora tej pla-
cówki. W 1980 r. otrzymał nagro-
dę Dyrektora Wydziału Rolnictwa 
Urzędu Wojewódzkiego w Kro-
śnie. Kilkakrotnie był wycho-
wawcą klasy. Uczył produkcji 
rolniczej, bezpieczeństwa, higie-
ny pracy oraz mechanizacji rol-
nictwa. Pracował tam do 1995 r. 
Był dobrym nauczycielem, który 
z pasją przekazywał wiedzę. Przez 
pewien czas był też instruktorem 
nauki jazdy.

Od 1970 r. należał do Związ-
ku Nauczycielstwa Polskiego, 
najpierw jako czynny nauczy-
ciel, następnie rencista i emeryt. 
Od 2002 r. pełnił funkcję prze-
wodniczącego Sekcji Emerytów 
i Rencistów ZNP w Lesku.

Dobry kolega 
i aktywny uczestnik 
leskiego życia

Aleksander Żmuda był bardzo 
dobrym kolegą. Bardzo mile 

wspominają go przyjaciele ze szko-
ły średniej, mając w pamięci wyróż-
niającego się i aktywnego ucznia. 
Już w latach młodzieńczych należał 
do chóru i teatru szkolnego. Miał też 
zdolności organizacyjne, co przełoży-
ło się na późniejszą działalność. Pan 
Olek był bowiem czynnym uczestni-
kiem życia kulturalnego Leska. Śpie-
wał w zespole wokalnym Leszczanie 
fukncjonującym przy Bieszczadzkim 
Domu Kultury w Lesku, od 2015 r. 
występował z grupą tetatralną Powia-
towej i Miejskiej Biblioteki Publicz-
nej w Lesku. Spektakle, które cie-
szyły się ogromnym powodzeniem, 
były wystawiane nie tylko na tere-
nie powiatu leskiego, ale i powiatów 
sąsiednich.

Podróżnik i działkowiec
Pełniąc funkcję przewodniczącego 
Sekcji Emerytów i Rencistów ZNP 
organizował spotkania, uroczysto-
ści okolicznościowe i wycieczki. Był 
lubiany i szanowany, dał się poznać 
jako dobry organizator i dusza towa-
rzystwa. Jego szczególną pasją były 
podróże, nie tylko po Polsce. Lubił 
fotografować miejsca, w których 
bywał, uwieczniał też wyjątkowe 
chwile na filmach. Wolny czas spę-
dzał również na działce.

Aleksander Żmuda miał trójkę 
dzieci z pierwszą żoną Barbarą (nie-
stety zmarła w 2001 r.) – dwie córki: 
Małgorzatę i Elżbietę oraz syna Mar-
cina. W 2014 r. ożenił się ponow-
nie z Joanną, która towarzyszyła mu 
do ostatnich chwil życia.

Pan Olek kochał życie. Mimo 
wielu chorób był zawsze pogodny 
i uśmiechnięty. I takiego właśnie go 
zapamiętamy.

poszukujących sposobu na swój biz-
nes, na bezrobocie, na dokształcenie. 
Pozwalała mu na to praca w Biesz-
czadzkim Forum Europejskim, któ-
rego był prezesem.

Od lat współpracował z gminą 
Lesko oraz tutejszymi organizacjami 

Rozmowy samorządowe

 ZTEKST: AFP  

ZDJĘCIE: UMIG

Już po raz osiemnasty 
odbyło się Samorządowe 
Forum Kapitału i Finansów. 
W części stacjonarnej, 
która miała miejsce 
w Międzynarodowym 
Centrum Kongresowym 
w Katowicach, w dniach 
7-8 października 2020 
roku, wzięło udział przeszło 
500 samorządowców 
i ekspertów. Nie zabrakło 
również przedstawicieli 
gminy Lesko.

Prawdopodobnie, z powodu 
pandemii była to ostatnia 
szansa na promocję gminy 

i spraw samorządowych w trybie 
stacjonarnym w tym roku. Podczas 
spotkania odbyło się wiele paneli 
i sesji tematycznych dotyczących 
gospodarki, finansów, projektowania 
budżetu w związku z zagrożeniem 
i wpływem na finanse COVID-19, 
rozwoju, trendów innowacji i infra-
struktury w dobie pandemii – napi-
sał na swoim profilu burmistrz Adam 
Snarski, który reprezentował naszą 
gminę podczas Forum wraz z sekre-
tarz Magdaleną Mazurkiewicz oraz 
skarbnikiem Genowefą Kopczyńską.

Samorządowe Forum Kapitału 
i Finansów to ważne wydarzenie, 
które corocznie łączy przedstawi-
cieli administracji samorządowej, 
a także świata biznesu i finansów 
w debatach i rozmowach na temat 
gospodarki, rozwoju, infrastruk-
tury, problemów finansowych, 

inwestycyjnych i organizacyjnych 
polskich samorządów, a także 
innowacji.

W tym roku, obok ciekawych 
paneli dotyczących m.in. nowo-
czesnej szkoły, gospodarki komu-
nalnej i ochrony środowiska, pra-
cowniczych planów kapitałowych 
w urzędach JST, zarządzania kry-
zysowego, bezpieczeństwa i ochro-
ny zdrowia, zamówień publicznych, 
zorganizowano także: Forum Prze-
wodniczących Rad, Kongres Inspek-
torów Ochrony Danych Osobowych, 
Kongres Skarbników Polskich Samo-
rządów, czy Zjazd Sekretarzy.

Druga część Forum, już w kon-
wencji online, odbyła się w dniach 
26‒30 października i była dostęp-
na bezpłatnie dla wszystkich chęt-
nych włodarzy i pracowników 
samorządowych.

WSPOMNIJMY

WSPOMNIJMY

pozarządowymi w zakresie pozyski-
wania środków na inwestycje i pro-
gramy społeczne. Inicjował wiele 
wydarzeń historyczno-kulturalnych 
sprzyjających rozwojowi m.in. tury-
styki. W ostatnim czasie angażował 
się w organizację obchodów z okazji 
550-lecia nadania Lesku praw miej-
skich. Zawsze służył swoją fachową 
pomocą. Wszystkim nam będzie go 
brakowało.

Spoczywaj w pokoju.
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Runmageddon Leskocd. ze str. 1

 ZTEKST: DAWID LIPKA

Organizacja
Na wysokości zadania stanęli nie tylko 
zawodnicy, ale i organizatorzy! Poka-
zali, że da się przygotować zawody 
w czasach bardzo trudnych epidemio-
logicznie. Wystarczy z profesjonali-
zmem zachować wszelkie standardy 
bezpieczeństwa, czego byliśmy świad-
kami. Chyba nigdzie indziej nie zuży-
to tyle litrów płynu do dezynfekcji, 
co tutaj! Mimo że zawody odbyły się 
bez udziału publiczności, organiza-
tor zapewnił zabezpieczenie medycz-
ne tak, by w obecnej sytuacji nie 
obciążać dodatkowo służby zdrowia. 
Wbrew wcześniejszym obawom było 
bardzo bezpiecznie, co satysfakcjonu-
je i z optymizmem pozwala patrzeć 
w przyszłość.

Co cieszy najbardziej gminę Lesko 
jako partnera wydarzenia oraz orga-
nizatora głównego – Extreme Events? 
Opinie uczestników mówiące o tym, 
że była to najlepiej zorganizowana 
edycja Runmageddonu w tym roku. 
Zawodnicy chwalą trasę z pięknymi 
widokami, organizację, przeszkody 
i ich rozmieszczenie, a nawet rozsąd-
ną ilość wody i błota. Lesko podbiło 
serca uczestników, a trasa odcisnęła 
piętno na zbolałych mięśniach. Jed-
nak wspomniane krajobrazy i klimat 
gór dodał im sił, rekompensując nad-
ludzki wysiłek.

Włodarzy gminy cieszy jeszcze 
jeden fakt, chyba najważniejszy – 
to doskonała współpraca z naszymi 
przedsiębiorcami, bez których nie 
bylibyśmy w stanie podołać wyzwa-
niu. Dzięki ich wsparciu Lesko wyko-
rzystało okazję ogólnopolskiej pro-
mocji, a to na pewno zaowocuje 
w przyszłości dalszym rozwojem 
gminy.

To nasze 5 minut!
Przepiękne bieszczadzkie krajobrazy 
naszej gminy – taka właśnie informa-
cja poszła w świat dzięki temu wyda-
rzeniu! O Lesku głośno było w serwi-
sach regionalnych i ogólnopolskich, 
jak chociażby w Polskiej Agencji Pra-
sowej, „Nowinach”, „Gazecie Wybor-
czej”, Portalu Górskim. Promowała 
nas także Podkarpacka Regionalna 
Organizacja Turystyczna. Jednym sło-
wem wykorzystaliśmy nasz poten-
cjał dla turystycznego rozwoju Leska 
i okolic! Nigdy wcześniej nie mieli-
śmy tak szerokiej kampanii promo-
cyjnej na skalę ogólnopolską.

Mamy nadzieję, że w następnym 
roku gmina Lesko również stanie się 
gospodarzem tak wielkiej imprezy, 
już w zdecydowanie bardziej przy-
jaznych warunkach i z jeszcze licz-
niejszym udziałem uczestników oraz 
publiczności. Dziś wszystkim i każde-
mu z osobna zaangażowanym w orga-
nizację eventu oraz zawodnikom gło-
śno DZIĘKUJEMY!

Kilka krótkich pytań do uczestni-
ków Runmageddonu skierował nasz 
kolega i wolontariusz na trasie Oskar 
Dacko. Odpowiedzi mówią same 
za siebie, jak fantastycznie oceniają 
imprezę sami zawodnicy.

OD: Jak się biegło?
UR: Wspaniale! Są tu piękne widoczki 
i bardzo wymagający podbieg pod 
wyciąg. Tak ciężkiego Runamgeddonu 
jeszcze nie biegłem!
OD: Czyli za rok powtórka w Lesku?
UR: Oczywiście! Chcę przeżyć to jeszcze 
raz, szkoda tylko, że kibiców nie było, 
ale niestety takie czasy.
OD: W takim razie do zobaczenia za rok!
UR: Do zobaczenia!

Oskar Dacko (OD):: Zgaduję, że biegłeś 
już kiedyś w Runmageddonie?
Uczestnik Runmageddonu (UR):: 
Dokładnie, ale pierwszy raz 
w Hardcorze.
OD: W takim razie, czym leski 
Runmageddon różni się od innych, 
w których brałeś udział?
UR: Przede wszystkim macie bardzo 
górzysty i trudny teren, co jest sporą 
zaletą. Dodatkowo pokonywanie 
przeszkód przy takim zmęczeniu, 
to spory wyczyn, no i strasznie zimną 
wodę macie w tym Sanie!
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– Brama Bieszczad za nami!

OD: Jesteś debiutantką czy 
Runmageddon nie jest Ci obcy?
UR: Pierwszy raz i od razu w Rekrucie. 
Twierdzę, że już jest to miłość 
od pierwszej przeszkody. Mam nadzieję, 
że za rok znowu będzie u Was i wtedy 
pobiegnę w Hardcorze (21 km).
OD: Czy zaskoczyło Cię coś w tym biegu, 
czy byłaś przygotowana na taki wycisk?
UR: Zaskoczyła mnie pomoc innych 
ludzi w pokonywaniu przeszkód. 
Miałam wrażenie, że grupa, w której 
biegnę, to jedna wielka rodzina, to było 
niesamowite!

OD: Jak się biegnie? Która przeszkoda 
była najcięższa do tej pory?
UR: Super, macie bardzo ciężki teren, 
te Bieszczady jednak potrafią dać w 
kość. Ścianka pochyła była niemożliwa! 
Dajcie żyć!

Burmistrz Miasta i Gminy Lesko Adam Snarski  
złożył serdeczne podziękowania dla:

– całej ekipy Extreme Events sp. z o. o. za wybór Leska na arenę 
ogólnopolskiej imprezy i wzorową współpracę przy jej organizacji;
– właścicieli obiektów noclegowych: Hotel Szelców – państwo Halina, Andrzej, 
Maria i Romualda Szelcowie, Kompleks Rekreacyjno – Wypoczynkowy Lesko 
Summer & Ski – państwo Marta i Mariusz Skubiszowie, Pensjonat Gawra – pani 
Edyta Zakrzewska, Hotel Salamandra – pan Mariusz Nowak, Osada Podróżnika – 
pan Jakub Wałachowski oraz Hotel Skalny Spa – pan Daniel Wojtas, za nieodpłatne 
udostępnienie noclegów wraz z wyżywieniem dla organizatorów wydarzenia;
– Urzędu Marszałkowskiego, a w szczególności dla Marszałka Władysława 
Ortyla oraz Wicemarszałków – Piotra Pilcha i Stanisława Kruczka; zarządu 
Cellfast sp. z o.o. na czele z panem Januszem Słabikiem; pana Norberta 
Tynka; panów Jerzego oraz Pawła Orlefów; pana Marka Zaniewicza; 
pani Edyty Zakrzewskiej za wsparcie finansowe wydarzenia;
– pana Bugumiła Czemerysa, pana Jana Fuksa, pana Adama Werbowicza 
– OSP Hoczew, a także pracowników Leskiego Przedsiębiorstwa 
Komunalnego, Spółki Sport Lesko, Bieszczadzkiego Domu Kultury, Urzędu 
Miasta i Gminy Lesko, Leskiego Centrum Edukacji i Sportu, członków 
Stowarzyszenia Przestrzenie Wyobraźni, jak i Koła Gospodyń Wiejskich 
w Huzelach, za techniczne przygotowanie oraz obsługę wydarzenia;
– członków Stowarzyszenia Pozytywnie Zabiegani Sanok, a także dla zawodników 
Ludowego Klubu Sportowego „Sanovia” Lesko, Ludowego Klubu Sportowego „Lotniarz” 
Bezmiechowa, Ludowego Uczniowskiego Klubu Sportowego „Pionier” Średnia Wieś 
oraz uczniów leskich szkół średnich, za wolontariat przy obsłudze zawodów.
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Nie od razu Kraków
 ŻYĆ Z PASJĄ 

Z Burmistrzem Miasta 
i Gminy Lesko Adamem 
Snarskim rozmawia 
Agnieszka Frączek-
Pelczarska.

Panie Burmistrzu minęło dwa 
lata, od kiedy mieszkańcy 
miasta i gminy Lesko obdarowali 
Pana zaufaniem, od momentu 
objęcia przez Pana zaszczytnej 
funkcji burmistrza. Jaki 
to był dla Pana czas?
Na pewno był to czas wytężonej 
pracy, która mnie absolutnie nie 
zaskoczyła, bo przewidywałem, że tak 
będzie, czas dogłębnego poznawania 
ludzi, problemów, zadań czekają-
cych na wykonanie, czas budowania 
zespołu, nauki, ale i wdrażania moich 
pomysłów. To czas szybkich decyzji 
i koordynacji, czas, który mnie bar-
dzo umocnił jako człowieka czujące-
go się odpowiedzialnym za mieszkań-
ców, za miasto, za gminę.

Jednocześnie był to też czas pełen 
wyzwań, satysfakcji, radości, ale 
i odpowiedzialności, nieprzespanych 
nocy i rozterek związanych z pande-
mią. To niestety nie tylko mnie zasko-
czyło, bo pandemia trwająca już pra-
wie 10 miesięcy całkowicie zmieniła 
bieg wydarzeń, priorytety, ale i war-
tości. Dlatego też, czas ten mógł zmę-
czyć i zmęczył.

Jednak codziennie rano wstając 
z łóżka, mówię sobie: damy radę, prze-
trwamy całe zło, zwyciężymy w każ-
dym tego słowa znaczeniu. Przecież 
wirus przeminie, mimo że okaleczy 
nas, zuboży, osłabi, ale minie. Naj-
ważniejsze, że mam wiele sił, energii 
i chęci, by działać z pełnym oddaniem 
dla dobra mieszkańców miasta i gminy.

Wspomniał Pan o epidemii. 
Wiem, że należy Pan 
do liderów wśród włodarzy miast 
i gmin, którzy bardzo szybko 
i zdecydowanie zareagowali 
w czasie pierwszej fali choroby. 
Dostrzegł to też ogólnopolski 
portal samorządowy prawo.pl, 
a w podkarpackiej prasie pisano 
o Panu „burmistrz do zadań 
specjalnych”. Skąd w Panu, 
młodym człowieku taka wiedza, 
determinacja i umiejętność 
podejmowania szybkich decyzji?
(śmiech) Może taka cecha, a może 
po prostu dobra intuicja. Fakt, 11 
marca br. WHO ogłosiło pande-
mię. Już w tym samym dniu wyda-
łem pierwsze zarządzenia dotyczące 
COVID-19 i na dzień 13 marca zwoła-
łem posiedzenie Zespołu Kryzysowe-
go. Oczywiście moja sprawność dzia-
łania nie byłaby tak duża, gdyby nie 
odpowiedzialne podejście do sprawy 
bardzo wielu miejskich i gminnych 
służb, wielu ludzi.

Od prawie 10 miesięcy podejmu-
jemy najróżniejsze decyzje związane 
z sytuacją epidemiologiczną, która 
potrafi być bardzo dynamiczna. Dla 
mnie jako burmistrza z jednej strony 
najważniejsze jest zdrowie mieszkań-
ców, ale z drugiej byt naszych przed-
siębiorców. Czasami bardzo trudno 
pogodzić interesy jednych i drugich, 
wiele też decyzji podejmowanych jest 
odgórnie. Z tego powodu wszyscy 

żyjemy w pewnym napięciu i niepew-
ności. Dlatego, jeśli mogę to i tą drogą 
chciałbym zaapelować do mieszkań-
ców – uważajmy na siebie i innych, 
utrzymujmy dystans społeczny, dbaj-
my o higienę, abyśmy jak najwcze-
śniej i z jak najmniejszymi stratami 
mogli wreszcie powiedzieć: „Pokona-
liśmy, już będzie tylko lepiej”.

Udzielając odpowiedzi 
na pierwsze pytanie, użył 
Pan zwrotu: „działać 
z pełnym oddaniem dla 
dobra mieszkańców miasta 
i gminy”. Jak Pan myśli, czy 
mieszkańcy akceptują Pańskie 
działania? Pytam, bo mam 
wrażenie, że istnieje też grupa 
sceptyków, którym nie 
podoba się prawie wszystko, 
którzy nazywają Pana trochę 
szyderczo „królem”, zarzucając 
totalny brak transparentności, 
mimo że tak często Pan się 
na nią powołuje. Świadomie 
zadaję to pytanie na początku 
wywiadu, bo mam wrażenie, 
że część mieszkańców chciałaby 
poznać Pańskie zdanie, gdyż 
czytając różne negatywne wpisy 
na Pański temat w niektórych 
portalach społecznościowych, 
czy na stronach internetowych 
może być zdezorientowana.

Szanowna Pani, Drodzy Czytelnicy, 
proszę mi wierzyć, że nie żyję w izo-
lacji społecznej, znam swoje dobre 
i złe strony, bo każdy z nas je ma. 
Szanowałem, szanuję i będę sza-
nował każdego mieszkańca naszej 
gminy, bez względu na to, czy gło-
sował na mnie czy nie. Wsłuchuję się 
w każdą opinię. Analizuję, rozpatru-
ję, omawiam z zespołem ludzi. Abso-
lutnie nie jestem też egocentrykiem 
i potrafię przyznać się do popełnia-
nych błędów, czy nietrafnych decy-
zji. Natomiast staram się nie brać 
mocno do serca zwykłej zawiści, roz-
grywek partyjno – politycznych, czy 
niezrozumiałej dla mnie zazdrości, 
uczę się mieć w takich przypadkach 
tak zwaną twardą skórę. Oczywiście, 
że bronię jak lew decyzji, które wiem, 
że posłużą na długie lata mieszkań-
com, zwłaszcza jeśli są to rozwiąza-
nia, jakich jeszcze w naszym mieście 
nie było. Mówię tu chociażby o walce, 
bo tak to chyba mogę nazwać, jaka 
toczyła się wokół żłobka czy o funk-
cjonowaniu basenu.

Wierzę też i śmiało mogę powie-
dzieć, iż wiem, bo rozmawiam 
z mieszkańcami, że zdecydowa-
na większość akceptuje nasz sposób 
działania, rozwoju miasta, inaczej 
mówiąc, świadomą i konsekwentną 
realizację mojego programu wybor-
czego, który obiecałem wszystkim.

Zatrzymajmy się na chwilę przy 
budowie żłobka, bo faktycznie 
mam wrażenie, że jest 
to inwestycja ponadczasowa, 
która na długo pozostanie 
w pamięci mieszkańców i będzie 
służyła obecnym oraz kolejnym 
pokoleniom leszczan. Tempo 
jego budowy jest zaskakujące.
Już początkiem roku informowa-
liśmy mieszkańców, że w listopa-
dzie 2019 r. złożyliśmy wniosek, 
a w marcu 2020 r. otrzymaliśmy środ-
ki w ramach konkursu „Maluch+” 
na budowę pierwszego samorządowe-
go żłobka w mieście. Dofinansowanie 
to wyniosło ponad 1,3 mln zł. Jako 
gmina początkowo mieliśmy doło-
żyć wkład własny z budżetu, jednak 
w całości rozliczyliśmy inwestycję 
ze środków zewnętrznych. Z rządo-
wego Funduszu Inwestycji Lokalnych 
rozliczyliśmy 900 tys. zł, które mie-
liśmy wydatkować. Tak więc, jak 
widzicie Państwo, budowa ta toczy 
się bez konieczności rezygnowania 
z jakichkolwiek innych inwestycji 
czy zaciągania niepotrzebnych kre-
dytów. Powstanie żłobka jest całkowi-
cie moim pomysłem wynikłym z roz-
mów z młodymi mieszkańcami Leska 
i okolic, których namawiałem i nama-
wiam do pozostania w mieście i gmi-
nie. Często jednak słyszałem argu-
ment, jak tu mieszkać i pracować, 
kiedy mają małe dzieci, którymi nie 
ma się kto zaopiekować. Stąd determi-
nacja w działaniu była dla mnie spra-
wą priorytetową.

Budowa pierwszego samorządo-
wego żłobka, mimo wielu począt-
kowych trudności, idzie pełną parą! 
Bardzo nowoczesny budynek zapro-
jektowany przez lokalnego projektan-
ta Pawła Orlefa budzi zainteresowanie 
w całym województwie. Mam nadzie-
ję, że pierwsze maluchy będą mogły 
przekroczyć jego próg na przełomie 
lutego i marca 2021 roku.

Panie Burmistrzu, 
wspomniał Pan o ludziach 
młodych. Wiem jednak, 
że na terenie sąsiadującym 
ze żłobkiem powstaje kolejna 
inicjatywa adresowana 
także do ludzi starszych 
i do wielopokoleniowych 

rodzin. Czy jest to innowacyjne 
rozwiązanie, czy korzystaliście 
Państwo z jakichś sprawdzonych 
wzorców? Na czym ono polega?
Cała idea projektu wzięła się z lokali-
zacji żłobka na terenie osiedla Smol-
ki, gdzie oprócz młodych małżeństw 
mieszkają też starsi ludzie. Stąd 
pomysł wielopokoleniowego miej-
sca przyjaznego dla dzieci i senio-
rów. Niejednokrotnie wspominałem 
o tym, że chciałbym zatrzymać mło-
dych ludzi w mieście i gminie, a senio-
rom ofiarować, na tyle na ile można, 
spokojny czas w przyjemnym otocze-
niu, bo swoją ciężką pracą i długim 
życiem w mieście zasłużyli na to.

Idąc tym tokiem myślenia, nasz plac 
wielopokoleniowy będzie miał różne 
strefy aktywności: niską, umiarkowa-
ną i wysoką, a w nich, między inny-
mi: ogród sensoryczny, ogród społecz-
ny, siłownię oraz strefę aktywności 
dla dzieci.

Będzie to bardzo nowoczesna prze-
strzeń, w której każdy znajdzie coś 
dla siebie. Czerpiemy w tym zakre-
sie z doświadczenia od najlepszych 
w kraju specjalistów i profesjonali-
stów z Fundacji LAB 60+, którzy 
zaprojektowali nam wspomnianą 
przestrzeń. Koncepcja tego miejsca 
została zresztą nominowana w kon-
kursie The Innovation in Politics 
Awards 2020. Już sama nominacja 
obok dużych miast, m.in. Rzeszowa, 
dla mniejszego Leska jest niewątpli-
wie sukcesem.

Trzymam mocno kciuki za sukces 
przedsięwzięcia. Może teraz 
konsekwentnie porozmawiajmy 
o tym, co się udało zrealizować 
z Pańskiego programu 
wyborczego przez te dwa lata?
Wspomnę może tylko o tych najważ-
niejszych. Oprócz żłobka, nie mniej 
ważnym osiągnięciem jest stworze-
nie też po raz pierwszy w gminie, 
również z mojej inicjatywy, fundu-
szu drogowego. Dbając o naszą infra-
strukturę corocznie z samego fundu-
szu wydajemy rekordową kwotę 500 
tys. zł na remonty dróg i chodników 
w całej gminie.

Przez ten czas wprowadziłem szereg 
inicjatyw społecznych, zmodernizowa-
liśmy świetlice wiejskie, współpracu-
jemy z organizacjami pozarządowymi, 
wspieramy OSP, kluby sportowe oraz 
koła gospodyń wiejskich. Konsekwent-
nie w budżecie każdego roku zabez-
pieczam o 10 tys. zł więcej na roz-
wój sportowy naszych uczniów, dzieci 
i młodzieży. Budujemy place zabaw 
oraz gry podwórkowe z pozyskanych 
środków, dzięki współpracy z wymie-
nionymi organizacjami. Inwestycje 
staramy się wprowadzać z nastawie-
niem na głos mieszkańców wyrażany 
w konsultacjach społecznych. Podję-
te zostały również działania przy two-
rzeniu autobusowej sieci komunika-
cji miejskiej na linii Lesko – Zagórz 
– Sanok oraz Lesko – Załuż – Sanok. 

Jestem też 
zwolennikiem 
budowania 
mostów,  
a nie szukania 
i podsycania 
konfliktów
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zbudowano
Mam nadzieję, że od stycznia 2021 r. 
pojawią się na naszym terenie MKS-y 
łączące Lesko z Zagórzem i Sanokiem. 
To też jedna z moich sztandarowych 
obietnic z kampanii wyborczej.

Dwa lata mojego zarządzania 
to przede wszystkim skuteczne pozy-
skiwanie środków zewnętrznych 
zarówno krajowych, jak i europej-
skich. Dzięki nim modernizujemy 
kompleksowo Bieszczadzki Dom Kul-
tury, powstaje Regionalna Izba Pamię-
ci oraz Klub Seniora w dawnej świąty-
ni ormiańskiej. Na klub otrzymaliśmy 
blisko 260 tys. zł na działania aktywi-
zujące tę grupę społeczną na terenie 
całej gminy.

Za bardzo ważne działanie uważam 
przystąpienie do projektu „Ogólnopol-
skiej Karty Seniora”.

Myślę, iż nasza wszechstronność 
przyczyniła się do otrzymania naj-
różniejszych nagród i nominacji, jak 
chociażby do nagrody gospodarczej. 
Otrzymaliśmy tytuł „Gminy Przyja-
znej Seniorom”, a także wyróżnienie 
„Przyjazny Urząd 2019”.

Panie Burmistrzu, nie wspomniał 
Pan o działaniach związanych 
z 550-leciem nadania praw 
miejskich Lesku czy szeregiem 
działań promocyjnych, 
kulturotwórczych i sportowych, 
czy są one dla Pana mniej ważne?
Absolutnie nie, są one niezmiernie 
potrzebne zarówno do budowania 
wizerunku naszego miasta dla turystów 
i gości, jak też dla naszych mieszkań-
ców. Wydaje mi się, że w tym zakresie 
możemy być wzorem dla innych samo-
rządów. Bardzo wiele ciekawych ini-
cjatyw wydarzyło się w naszym mie-
ście i gminie na przestrzeni dwóch 
lat, mimo że ostatnie kilka miesięcy 
musieliśmy przystopować ze wzglę-
du na koronawirusa i wynikłą z niego 
odpowiedzialność społeczną.

Zacznę może od obchodów 550-
lecia. Nie ukrywam, że plany mieliśmy 
zdecydowanie ambitniejsze. Powołali-
śmy komitet obchodów, rozpisaliśmy 
różne wydarzenia na okres dwóch 
lat, jednak sytuacja związana z pan-
demią pokrzyżowała nam plany. Mimo 
to uważam, że w tak trudnym czasie 
dokonaliśmy prawie cudu. Wypromo-
waliśmy Czarną Damę jako pamiątkę 
miasta, uruchomiliśmy pierwszą histo-
ryczną ścieżkę spacerową z QR koda-
mi, zmieniliśmy wygląd ronda, dosto-
sowując go do jubileuszu, czy wreszcie 
w październiku otworzyliśmy mini-
muzeum w Powiatowej i Miejskiej 
Bibliotece Publicznej, ze stałą wystawą 
„Jedno życie leskie – dziejowe szele-
sty miasta”. Imponująca była w trakcie 
ostatniego działania aktywność miesz-
kańców, za którą po raz kolejny bar-
dzo dziękuję.

Wydaje mi się również, że mimo 
wspomnianej już sytuacji związanej 
z COVID-19, wspaniale przebiegły 
trzy ogólnopolskie wydarzenia spor-
towe, które zorganizowaliśmy po raz 
pierwszy w Lesku. Mam tu na myśli 

Ogólnopolski Spływ Kajakowy „Błękit-
ną Wstęgą Sanu”, Puchar Polski Połu-
dniowej Cross Country, a zwłaszcza 
Runmageddon Lesko – Brama Biesz-
czadów, który rozsławił nasze miasto 
i gminę w świecie sportów ekstremal-
nych i zrobił nam wspaniałą promocję, 
a oto przecież też nam chodzi. Mamy 
nadzieję, że uda nam się kontynuować 
te imprezy w kolejnych latach.

Wymieniając udane wydarzenia, nie 
mogę zapomnieć o zapoczątkowanych 
przeze mnie jarmarkach wielkanoc-
nym i bożonarodzeniowym, które tak 
pięknie wpisały się w klimat naszego 
miasta i zostały bardzo ciepło przyję-
te zarówno przez mieszkańców, jak 
i turystów.

Nie będę wymieniał wszystkich ini-
cjatyw, bo nie o to chodzi, ale wspo-
mnę jeszcze o niesamowitym zrywie 
społecznym, jakim było oczyszcze-
nie linii brzegowej Sanu oraz Baszty. 
Mamy nadzieję, że w kolejnym projek-
cie unijnym, ze środków norweskich 
uda nam się dokonać dalszej adapta-
cji tych wyjątkowych miejsc.

Wspomnę tu może jeszcze o oświa-
cie. Bardzo ważna jest dla mnie rów-
nież jakość edukacji, która szczególnie 
na wsi jest jednym z podstawowych 
centrów lokalnych społeczności. Dlate-
go rozpocząłem proces przejmowania 
na powrót przez gminę dwóch placó-
wek oświatowych w Manastercu i Bez-
miechowej Dolnej, które kiedyś zostały 
oddane do prowadzenia przez podmiot 
zewnętrzny.

Nie ukrywam, że lista robi 
wrażenie. Czego się w takim 
razie nie udało?
Trudno mówić, że się nie udało, 
bo wszystko należy rozkładać w cza-
sie i przecież „nie od razu Kraków zbu-
dowano”. Program mój, jak zapewne 
Państwo wiecie, jest bardzo obszer-
ny i wydaje mi się, że ambitny. Waż-
niejszymi zagadnieniami, nad który-
mi chciałbym się pochylić w kolejnym 
roku mojej kadencji będą między inny-
mi: utworzenie budżetu partycypacyj-
nego (jak zapewne Państwo wiecie jest 
on budowany z udziałem mieszkań-
ców) czy powołanie Społecznej Rady 
Mieszkańców. Zajmiemy się też bar-
dzo odpowiedzialnie Strategią Roz-
woju Miasta i Gminy na lata 2021 – 
2030, w pełnej konsultacji społecznej, 
po to by miasto i gmina stawały się 
coraz to bardziej przyjazne naszym 
mieszkańcom. Cały czas priorytetem 
jest dla mnie budowa kolejnych miesz-
kań dla naszych mieszkańców czy 
remonty istniejących, zaniedbanych 
przez lata kamienic. Te zadania wyma-
gają jednak dużych nakładów finanso-
wych. Dlatego proces cały czas trwa. 
Nie ukrywam, że budżet na kolejny 
rok, w obecnym stanie pandemii jest 
trudny. Nie na wszystko nam wystar-
czy pieniędzy, dlatego musimy rozważ-
nie dysponować środkami własnymi 
(chociażby na wkłady własne do pro-
jektów), by jak najwięcej pozyskiwać 
ich z zewnątrz.

Ostatnio w regionalnej prasie 
pojawiały się informacje 
o Pańskiej polityce kadrowej 
prowadzonej w urzędzie. 
Pańscy przeciwnicy próbują 
budować przekonanie opinii 
publicznej, że są w urzędzie osoby 
„uprzywilejowane”, namaszczone 
przez Pana, które zarabiają krocie. 
Zechciałby Pan ustosunkować się 
do tych wypowiedzi i artykułów?
Szczerze powiem, że chyba nie mam 
ochoty wałkować tego tematu w nie-
skończoność, choć moi przeciwnicy 
niestety musieli pogodzić się z faktem, 
że zarobki Kierownika Biura Promo-
cji, Kultury i Turystyki są na poziomie 
podobnym, a nawet i niższym, w sto-
sunku do innych kierowników wydzia-
łów. Nikt nie dostaje horrendalnych 
wynagrodzeń, nie ma też wysokich 
nagród – a od początku roku nie było 
żadnych. Na stanowiska, na które poja-
wiały się wakaty, zatrudniani byli nowi 
pracownicy. To normalna kolej rzeczy. 
Cieszę się, że zdecydowanie przeważa-
jąca część z nich to mieszkańcy gminy 
Lesko. Tak więc zakończmy wreszcie 
ten temat i zajmijmy się prawdziwy-
mi problemami miasta i gminy. Tu nie 
ma co szukać dziury w całym. Zespół, 
który stworzyłem w urzędzie, jest 
dobrym zespołem. Urzędnicy działają 
z ogromnym zaangażowaniem. Prze-
cież te inwestycje, które wymieniałem 
wyżej – to nasza wspólna zasługa, nie 
tylko moja. Pracujemy każdego dnia 
i to naprawdę ciężko – bo wszystkim 
nam zależy na tym, aby iść do przodu. 
Nie roztrząsać tego, co było, a skupić 
się na przyszłości.

Głośno ostatnio mówi się 
o możliwości uruchomienia 
w Lesku komunikacji 
miejskiej. Przedstawi Pan 
to planowane rozwiązanie?
Jak zapewne Państwo pamiętacie, nie 
będąc jeszcze burmistrzem, a wiedząc, 
że problem z komunikacją publiczną 
w naszym mieście i gminie trwa od lat, 
uruchomiłem społeczną akcję i zbiera-
łem podpisy pod usprawnieniem syste-
mu komunikacyjnego na terenie gminy 
Lesko. Nie ukrywam też, że ten temat 
przez dwa lata burmistrzowania spędzał 
mi sen z powiek. Poszukiwałem naj-
różniejszych optymalnych rozwiązań. 
Dziś, dzięki przychylności i we współ-
pracy z burmistrzem Sanoka Tomaszem 
Matuszewskim oraz przedstawicielami 
SPGK stajemy przed szansą utworzenia 
komunikacji publicznej w Lesku.

Opracowujemy kilka tras obejmu-
jących Postołów, Łukawicę, Załuż, 
Zagórz oraz przystanki w Lesku: obok 
sklepu Lidl, dworzec, miasto, osie-
dle, ul. Słowackiego, ul. Moniuszki, 
plac targowy – szpital – cmentarz oraz 
Komenda Powiatowa Policji. Te trasy 
zostały również poddane konsultacjom 
społecznym. Z racji pandemii posłuży-
liśmy się narzędziami online.

Trasy muszą być tak zorganizowane, 
aby można było przy nich wybudować 
nowe przystanki. Długości tras będą 

zależne od kursów. I tak np. poran-
ny kurs nie będzie zatrzymywał się 
na wszystkich przystankach – zostanie 
dedykowany m.in. szkolnej młodzie-
ży oraz mieszkańcom, którzy dojeż-
dżają do pracy do Zagórza, Sanoka 
i po przesiadce, jadą dalej. Rano liczy 
się każda minuta, dlatego kurs musi 
być jak najbardziej skrócony. Kolejne 
kursy przedpołudniowe i popołudnio-
we (m.in. na zakupy, na plac targo-
wy, do lekarzy specjalistów itd.) będą 
obejmowały już wszystkie przystan-
ki na dwóch liniach Lesko – Zagórz 
– Sanok oraz Lesko – Załuż – Sanok.

Jesteśmy już po jazdach testowych, 
sprawdzających na których ulicach 
i w których miejscach zmieści się auto-
bus, a kierowcy będą mieć możliwość 
manewrowania.

Jest to pierwszy krok do uruchomie-
nia komunikacji publicznej w Lesku 
i sołectwach. Kolejną moją propozy-
cją w niedługim czasie będzie to, aby 
do pozostałych wiosek, które nie będą 
ujęte w powyższym rozwiązaniu, kur-
sowały dwa busy Leskiego Przedsię-
biorstwa Komunalnego.

Złożyłem także projekt, który z tzw. 
środków norweskich pozwoli na dofi-
nansowanie m.in. zielonych wiat przy-
stankowych. Dalej generalnego remon-
tu wymaga także nasz dworzec, ale 
wszystko po kolei, by nie nadwyrężać 
budżetu miasta.

Propozycję przywrócenia komunika-
cji miejskiej łączącej Lesko z Zagórzem 
i Sanokiem przedstawię radzie miej-
skiej, gdyż to ten organ zabezpiecza 
środki potrzebne na realizację bardzo 
potrzebnego mieszkańcom zadania.

Panie Burmistrzu, w czym tkwi 
Pańska siła jako burmistrza i siła 
współpracujących z Panem osób?
Pracowitość, oddanie i służenie miesz-
kańcom przy pełnej odpowiedzialności 
za powierzony urząd. Wszystkie moje 
działania służą konsekwentnej reali-
zacji programu wyborczego, na który 
umówiłem się z mieszkańcami gminy.

Zbliżamy się do końca 
rozmowy, jednak nie ukrywam, 
że interesują mnie jeszcze 
dwie sprawy. Pierwsza dotyka 
problemów i zjawisk społecznych 
obserwowanych ostatnio 
w naszym kraju. Jaki jest Pański 
stosunek do tych kwestii?

Dotyka Pani bardzo trudnego obszaru, 
gdzie nie ma jednoznacznych odpo-
wiedzi. Przypuszczam, że nawiązu-
je Pani do mojego ustosunkowania 
się do strajku kobiet, choć myślę, 
że problemy społeczne w chwili obec-
nej są zdecydowanie szersze. Zawsze 
byłem i jestem zwolennikiem demo-
kracji, praworządności i wolności oso-
bistej. Jestem też z dziada pradzia-
da chrześcijaninem. Uważam, że im 
bliżej tego jesteśmy, nasza postawa 
powinna być właśnie jeszcze bardziej 
moralna i uwrażliwiona na krzyw-
dę ludzką. Jestem też zwolennikiem 
budowania mostów, a nie szukania 
i podsycania konfliktów, szczególnie 
teraz, w tym trudnym czasie. Wiem, 
że wbrew pozorom nasza demokra-
cja jest jeszcze bardzo młoda, że uczy-
my się jej cały czas, ale nie możemy 
stwarzać okazji do budowania narracji 
nacjonalistycznych. Nie możemy uda-
wać, że problemu nie ma i że wszyst-
ko dookoła nas jest prawe, piękne 
i zgodne.

Na koniec pytanie związane 
z Adamem Snarskim jako 
człowiekiem. Jest Pan 
osobą skrywającą swoją 
prywatność, przestrzegającą 
etosu społecznego, różnych 
zasad. Jak Pan wycisza 
się i relaksuje po bardzo 
stresującej pracy? Jakie 
sytuacje potrafią spowodować, 
że choć na chwilę zapomina 
Pan o całej odpowiedzialności 
ciążącej na Panu jako 
burmistrzu? Pytam, bo uważam 
że mieszkańcy chcieliby 
poznać tą bardziej prywatną 
twarz swojego włodarza.
Bardzo rozbudowane jest to pytanie, 
ale ja odpowiem pokrótce. Fakt, stre-
sogenność obecnego czasu jest ogrom-
na, stąd staram się dwa razy w tygo-
dniu odwiedzać siłownię, bo to mnie 
wycisza. Wprawdzie rzadko znajdu-
ję czas w godzinach wieczornych, ale 
jeśli nie mam zawodowych spotkań, 
to jak pewnie większość mieszkań-
ców wskakuję w dres i biegam lub 
spaceruję. Lubię też krótkie wypra-
wy samochodowe w nasze cudow-
ne Bieszczady, tam zbieram myśli 
i analizuję kolejne plany rozwojowe, 
zarówno te zawodowe, jak i prywat-
ne. Lubię też spotkania z przyjaciół-
mi i bliskimi osobami, ale tak rzadko 
mam na to czas.

Panie Burmistrzu, dziękuję 
pięknie za rozmowę i życzę, 
aby nie zabrakło Panu sił i aby 
na każdym kroku udowadniał 
Pan, że decyzja o wyborze Pana 
przez mieszkańców na urząd 
burmistrza była słuszna.
Dziękuję bardzo. Znam siebie i wiem, 
że zawsze mieszkaniec, jego potrzeby 
i godne życie, jak też rozwój naszej 
gminy były, są i będą dla mnie prio-
rytetem. Nieważne, czy jestem ubra-
ny w garnitur, czy będąc prywatnie, 
rozmawiam z mieszkańcami, spraw-
dzam zakamarki gminy, myśląc, 
co jest jeszcze do zrobienia – a jest 
wiele i to przed nami. Dziękuję Pani 
za rozmowę.

Wszystkie moje 
działania służą 
konsekwentnej 
realizacji 
programu 
wyborczego, 
na który 
umówiłem się 
z mieszkańcami 
gminy
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 LESZCZANIE DLA MIASTA 

Dawne gospodarcze Lesko
 ZTEKST: DAWID LIPKA

Parowa Fabryka Konserw 
Mięsnych i Pasztetów w Lesku, 
którą po I wojnie światowej 
przejął od Aleksandra 
Śliżyńskiego Eugeniusz 
Zwonarz, to symbol dawnej 
wysokiej pozycji Leska 
na gospodarczej mapie 
południowej Polski.

N owy właściciel sprowadził do niej 
nowoczesne, jak na te czasy 
maszyny i urządzenia, a około 

1926 r. wybudował nowe pomieszczenia 
przy ul. Wincentego Pola (obecnie budy-
nek obok starego kina). Fabryka zatrud-
niała do 150 pracowników, w tym więk-
szość kobiet, kilku masarzy i mechaników. 
Dzienna produkcja wynosiła około 10 
tysięcy puszek konserwowych, a w szczy-
towym okresie rozwoju jej zdolność pro-
dukcyjna osiągnęła 50 tysięcy konserw 
dziennie. Fabryka słynęła zwłaszcza z pro-
dukcji wspaniałych pasztetów, wykony-
wała też zamówienia dla wojska. Została 
zamknięta w okresie wielkiego kryzysu 
gospodarczego około 1932 roku. Dziś, 
dzięki uprzejmości pana Romualda Zwo-
narza, który podarował nam kopie wspa-
niałych zdjęć rodzinnych, możemy prze-
żyć niesamowitą lekcję historii. Te obrazy 
robią wrażenie!

Dziękujemy Panu Romualdowi 
za podzielenie się z mieszkańcami tymi 
i innymi pamiątkami, które można obej-
rzeć m.in. na wystawie „Jedno życie leskie 
– dziejowe szelesty miasta” w Powiatowej 
i Miejskiej Bibliotece Publicznej w Lesku.

Zachęcamy Państwa do dzielenia się 
różnymi reliktami. Czekamy na stare 
dokumenty, fotografie, pocztówki oraz 
ciekawe przedmioty. Już niebawem znaj-
dą one swoje miejsce w Regionalnej Izbie 
Pamięci, która powstanie w odrestauro-
wanych wnętrzach świątyni ormiańskiej.
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SZKOŁA SZKOŁA 

 ZTEKST I ZDJĘCIE: ZSS W HOCZWI

Szkoła Podstawowa 
w Hoczwi znalazła się 
w grupie placówek 
edukacyjnych, które 
otrzymały „Szkolne Pakiety 
Multimedialne OSE”. 
Zakup został sfinansowany 
wspólnie przez NASK 
(Naukowa i Akademicka 
Sieć Komputerowa – 
Państwowy Instytut 
Badawczy) i Ministerstwo 
Edukacji Narodowej.

Pakiet obejmuje 25 tabletów 
wraz z usługą mobilnego dostę-
pu do Internetu (usługa LTE) 

i bezprzewodowe klawiatury z etui. 
Jego wartość wynosi 25 tys. zł.

Szkoła Podstawowa w Hoczwi 
aktywnie uczestniczy we wszystkich 
projektach i działaniach związanych 
z Ogólnopolską Siecią Edukacyjną 
(OSE). Dzięki tej współpracy otrzy-
mała już wcześniej mobilną pracow-
nię komputerową składającą się z 16 
laptopów. W ramach projektu „#OSE-
Wyzwanie” wprowadza dla swo-
ich uczniów mLegitymacje szkolne. 

Od kilku już edycji bierze udział 
w międzynarodowym programie 
„CodeWeek”. Nauczyciele i ucznio-
wie korzystają z platformy edukacyj-
nej „OSE IT Szkoła”.

Dostarczony sprzęt stanowi – 
zarówno dla uczniów, jak i nauczy-
cieli – wymierną pomoc, która przy-
czyni się do usprawnienia procesu 
edukacji cyfrowej, dostępu do treści 
edukacyjnych w Internecie oraz efek-
tywnej i skutecznej realizacji zdalne-
go nauczania.

Tablety dla szkoły  
w Hoczwi

Leskie liceum zwycięzcą 
debaty oxfordzkiej

 ZTEKST: LO W LESKU

Leskie liceum wzięło 
udział w warsztatach 
przygotowujących 
do debaty oxfordzkiej, 
a następnie 
w samej debacie, która 
zakończyła się sukcesem 
szkoły. Było to możliwe 
dzięki udziałowi 
w programie „Kultura-
Interwencja 2020”.

Wspomniany projekt jest 
dofinansowany ze środ-
ków Narodowego Cen-

trum Kultury, a organizowany 
przez Stowarzyszenie Bieszczadzki 
Uniwersytet Ludowy oraz Funda-
cję Bieszczadzką. Miał on na celu 
wzmocnienie tożsamości i uczest-
nictwo w kulturze wśród mieszkań-
ców Bieszczad, za pomocą działań 
edukacyjno-animacyjnych nasta-
wionych na promocję kultury kre-
sowej w Bieszczadach w czasie 
od lipca do października 2020 r.

Warsztaty
W dniach 24‒25 września br. LO 
w Lesku wzięło udział w 2-dnio-
wych warsztatach debat oksfordz-
kich prowadzonych przez Preze-
sa Krakowskiego Stowarzyszenia 
Mówców – Krzysztofa Bułę. Nasi 

uczniowie mieli szansę nauczyć 
się elementów retoryki, zmierzyć 
z trudnościami występów publicz-
nych oraz zdobyć nowe umiejętno-
ści w zakresie komunikacji. Poznali-
śmy również zasady i strukturę debat 
oksfordzkich.

Podsumowaniem warsztatów był 
udział w debacie międzyszkolnej. 
Mówcy musieli zmierzyć się z bar-
dzo ciekawym i obszernym tematem 
dotyczącym dziedzictwa kulturowego 
naszego regionu i jego wpływu na spo-
łeczność lokalną.

Półfinał debaty
Dnia 23.10.2020 lescy licealiści: 
Gabriela Gładysz, Adam Domański, 
Michał Wermiński, Jakub Niedziela 
oraz Tobiasz Bereżański wzięli udział 
w debacie oksfordzkiej w ramach pro-
jektu „Kresowe ścieżki w Bieszcza-
dach” organizowanego przez Stowa-
rzyszenie Bieszczadzki Uniwersytet 
Ludowy oraz Fundację Bieszczadzką. 
Wraz z uczniami z Technikum Leśne-
go mierzyli się z tezą: „Dziedzictwo 
ziemi bieszczadzkiej tworzy funda-
menty do budowy zaangażowanej spo-
łeczności lokalnej”. Uczniowie musieli 
przygotować się zarówno do popar-
cia tezy, jak i do jej zaprzeczenia, tak 

więc nie tylko temat był trudny, ale 
również to, że o tym jakie stanowisko 
zajmą (za czy przeciw) dowiedzieli się 
15 minut przed rozpoczęciem debaty! 
Reprezentanci liceum wylosowali obro-
nę tezy. Grupa poradziła sobie dosko-
nale, zwyciężając zdecydowaną prze-
wagą punktową.

Sukces w finale 
debaty oksfordzkiej!
30 października odbył się finał deba-
ty kończącej projekt „Kresowe ścieżki 
w Bieszczadach”, w której zwycięży-
li leszczanie.

Tym razem musieli się przygoto-
wać do tezy: „Dla młodego mieszkańca 
ziemi bieszczadzkiej kulturowe i spo-
łeczne dziedzictwo tych obszarów jest 
emocjonalnym obciążeniem”. Tak jak 
w półfinale, do końca nie wiedzieli, czy 
zajmą stanowisko opozycji czy propo-
zycji. Przeciwnicy z Ustrzyk Dolnych 
byli dobrze przygotowani i mieli prze-
wagę liczebną. Walka na argumenty 
była wyrównana i trudna, ale przedsta-
wiciele naszej szkoły okazali się lepsi.

Duże gratulacje dla dzielnej piąt-
ki, brawo za zaangażowanie, ogrom-
ną pracę i wytrwałość a także przy-
gotowanie merytoryczne i językowe.

SPORT SPORT 

Rowerzyści  
zakończyli sezon

 ZTEKST: OSKAR DACKO 
ZDJĘCIE: MATEUSZ WETHACZ

Dnia 3 października 
2020 r. odbyło się 
wydarzenie „Bieszczady 
– zakończenie sezonu 
kolarskiego 2020”. 
Celem spotkania 
było spędzenie czasu 
ze znajomymi, poznanie 
nowych osób, wymiana 
spostrzeżeń kolarskich.

To wszystko rozgrywało się 
na tle pięknych, jesiennych pej-
zaży naszych okolic. Kolarze 

i kolarki – zarówno amatorzy, jak 
i bardziej doświadczeni – spotka-
li się przy basenie Aquarius w Lesku 
i w grupie liczącej ok. 150 osób ruszy-
li w peletonie odwiedzić jesienne 
Bieszczady i okolice gór Słonnych. 
Warto odnotować, że odwiedzili nas 
nie tylko cykliści z okolicy. Przyjecha-
ły grupy m.in. z Kolbuszowej, Rze-
szowa i Tarnobrzega. Pogoda dopi-
sała, niektórzy zawodnicy pokonali 
nawet 150 km po górzystym terenie, 
jednak na metę wszyscy wjeżdżali 
zauroczeni pięknymi kolorami biesz-
czadzkiej jesieni. Wydarzenie odbywa 
się cyklicznie od kilku lat, a frekwen-
cja jest coraz większa. Do zobaczenia 
w przyszłym roku!

Seminarium karate ZOPRAC. NA PODST. 
INFO. R. DYMKA

W dniach  
16-18.10.2020 r.  
w Ełku odbyło się 
Ogólnopolskie 
Seminarium 
So-Kyokushin  
i Polskiego Związku 
Karate Kontaktowego. 
Klub Kyokushin  
Karate Lesko 
reprezentował sensei 
Robert Dymek.

Trzy dni zgłębiania tajni-
ków karate, niemal setka 
adeptów, w tym napraw-

dę znamienici goście i prawdzi-
wi fachowcy(...) – to było bez 
wątpienia sportowe wydarzenie 
roku w świecie karate w naszym 
regionie – tak, na gorąco rela-
cjonowały wydarzenie ełckie 
media.

Program seminarium zrealizo-
waliśmy w 100%, w tym m.in. 
keiko poświęcone kihon, kata, 
kumite, combat oraz szkolenie 
sędziowskie, w którym udział 
wzięło ponad 40 słuchaczy. 

Bardzo dziękujemy Dojo 
Sosnowski za gościnę, zabez-
pieczenie logistyczne oraz say-
onarę na najwyższym pozio-
mie, wszystkim shihan za 
przekazaną wiedzę, zaś uczest-
nikom za wyjątkową atmosfe-
rę, uśmiech i zaangażowanie 
podczas keiko. 
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BIBLIOTEKA BIBLIOTEKA 

Jeżeli opowiadania, to tylko Pilipiuka! Kolejny tom z uniwersum 
„Światów Pilipiuka”. Wielki Grafoman (Andrzej Pilipiuk sam się 
tak nazwał) po raz kolejny udowadnia, że jego wyobraźnia nie 
ma granic, a pomysłowość nigdy się nie skończy. Styl, koncepcja 
i humor, za który polubili go fani fantastyki, w jego wydaniu. 
Wracają bohaterowie: doktor Skórzewski i Robert Storm. 
Niektóre opowiadania nawiązują do sytuacji, w jakiej się obecnie 
znajdujemy (chodzi o epidemię). Niezobowiązująca lektura w sam 
raz na jesień.

PRZYJACIEL CZŁOWIEKA
Andrzej Pilipiuk

BIBLIOTEKA POLECA 

Susan ma dar. W jej towarzystwie człowiek zwierza 
się z najskrytszych tajemnic i nie umie być nieszczery. 
A obecna sytuacja prywatna głównej bohaterki jest nie 
do pozazdroszczenia: jej rodzinie grozi niebezpieczeństwo, 
a ona sama siedzi w więzieniu. I dar, który przez całe życie 
był przekleństwem, może okazać się ostatnią deską ratunku. 
Co będzie musiała zrobić Susan, żeby uratować siebie i swoją 
rodzinę? Duński pisarz Peter Høeg stworzył wciągający thriller 
o zaskakującej fabule.

EFEKT SUSAN
Peter Høeg

Wiara w Świętego Mikołaja w przypadku większości dzieci przechodzi 
podobną ewolucję. Najpierw wierzy się całym sobą, bezkrytycznie. 
Później, gdy rówieśnicy zaczynają poddawać w wątpliwość istnienie 
Mikołaja, zaczyna się testowanie, pojawiają się podchwytliwe pytania 
skierowane do dorosłych. W tym czasie włącza się jednak takie myślenie, 
że jeśli będę wierzyć, to na pewno dostanę prezenty, a jeśli zwątpię, 
to już niekoniecznie, więc list napisać należy. No i w końcu nadchodzi ten 
moment, kiedy trzeba się pożegnać – dotyczy to także rodziców – z wiarą 
w Mikołaja. Smutny to moment, ale nieunikniony. A jeżeli…? A co, jeśli 
jednak jest zupełnie inaczej niż nam się do tej pory wydawało? 

MILION MILIARDÓW ŚWIĘTYCH MIKOŁAJÓW
Hiroko Motai, Marika Maijala

Bohaterka była świadkiem morderstwa i dlatego została objęta 
programem ochrony świadków. Zostaje wysłana do małego, 
spokojnego miasteczka pod opiekę emerytowanej policjantki. 
Choć zostawiła za sobą wszystko (także chłopaka), w nowym 
miejscu szybko się aklimatyzuje. Poznaje ciekawych ludzi: tych 
dobrych, ale też i złych. Czy uda się bohaterce ułożyć życie 
na nowo? Przekonaj się!
Świetna sensacyjna pozycja dla młodzieży. Becca Fitzpatrick jest 
autorką bestsellerowej sagi „Szeptem”.

NIEBEZPIECZNE KŁAMSTWA
Becca Fitzpatrick

Jesienne dyskusje o książkach

 ZTEKST I ZDJĘCIE: AGNIESZKA RUSINEK

Coraz chłodniejsza, jesienna 
aura nie stanęła na przeszkodzie 
klubowiczom z leskiego DKK, 
by – niestety w bardzo osłabionym 
przez obecne warunki składzie – 
stawić się na październikowym 
spotkaniu. Omawianymi lekturami 
były „Macochy” Danuty Awolusi 
oraz „Syn zakonnicy” Joanny 
Jax, która niedawno sama 
opowiedziała o swojej książce 
podczas wizyty w Lesku.

Macochy
To opowieść o skłóconych siostrach, Nadii i Ani-
cie, które nie radzą sobie z wychowaniem dzieci 
swoich partnerów. Spotykają się w grupie wspar-
cia dla kobiet w podobnej sytuacji i zaczynają 
poznawać na nowo. Czy osobisty dramat pozwo-
li im nawiązać bliższy kontakt i rozwiązać wła-
sne problemy? Danuta Awolusi nie miała pro-
blemu z poruszeniem tematu tabu: „Być może 
nie ma na świecie nic trudniejszego od przyzna-
nia się do nienawiści, nienawiści do dziecka. Nie 
znam nikogo, kto by kiedykolwiek powiedział 
coś takiego głośno. Nigdzie o tym nawet nie 
czytałam”. Dobrze prowadzona narracja i nie-
banalne rozwiązania sprawiły, że „Macochy” 
czyta się z prawdziwym zaangażowaniem. Dys-
kutantki uznały, że w dobie coraz większej liczby 
rodzin patchworkowych ta powieść jest bardzo 
na czasie. I że powinny po nią sięgać nie tylko 

kobiety, ale i mężczyźni, by tak jak w książce 
nie okazać się najsłabszymi ogniwami. Smut-
ne według czytelniczek jest to, że taka jest 
rzeczywistość.

– Wszystko zaczyna się od surowych rodzi-
ców, którzy nie interesują się swoimi dzieć-
mi – skonstatowały.

Syn zakonnicy
To fikcja literacka, ale fabuła powieści inspiro-
wana jest prawdziwymi wydarzeniami. W cza-
sie niedawnego spotkania autorskiego Joanna 
Jax przyznała, że w związku z tym nie mogła – 
mimo szczerych chęci – zmienić biegu wyda-
rzeń, a bardzo chciała. Akcja powieści toczy 
się dwutorowo. Współcześnie: w jednym z kra-
kowskich szpitali śmiertelnie chory Walde-
mar wyznaje bratu Jerzemu pewną tajemnicę, 
która na zawsze zburzy jego spokój i zmie-
ni życie. A umierająca siostra Judyta prosi 
młodą mniszkę o odnalezienie jej pamiętni-
ków i przekazanie ich bez świadków bratani-
cy. Pamiętniki Judyty – skupiające się na jej 
przedzakonnej przeszłości, zakazanej miłości 
i … dziecku – giną w niewyjaśnionych oko-
licznościach. Jaka jest prawda i komu zależy, 
żeby nie wyszła na jaw? Głównym zarzutem 
czytelniczek był fakt, że powieść sprawia wra-
żenie niedokończonej, ale trudno się dziwić, 
historia na której oparta jest książka także 
jeszcze nie znalazła zakończenia.

W obecnej sytuacji spotkania Dyskusyjne-
go Klubu Książki zostają zawieszone. Wszyst-
kim klubowiczom na pewno będzie brako-
wać comiesięcznych rozmów. Mamy nadzieję, 
że sytuacja jak najszybciej wróci do normy.

Literackie rozmowy w Lesku

 ZTEKST I ZDJĘCIE: REMIGIUSZ OGONOWSKI

Popołudnie, 15 września br. 
upłynęło w bibliotece pod 
znakiem dysputy literackiej 
w ramach cyklicznego 
spotkania Dyskusyjnego 
Klubu Książki. Tym razem 
omawiane były dwie zupełnie 
różne tematycznie pozycje.

Krótka wymiana ognia
Pierwszą była powieść „Krótka wymiana 
ognia” Zyty Rudzkiej, finalistki Nagrody Nike 
2019. Opowiada ona o trudnych relacjach mię-
dzyludzkich, przemijaniu młodości i namięt-
ności, jaką stara się na nowo w sobie odkryć 
bohaterka – starzejąca się poetka Roma. Jak 
pogodzić się z przemijaniem i tym, co już 
nigdy nie wróci? Klubowicze w ocenie powie-
ści byli zgodni, stwierdzając, że historia być 
może i ciekawa, ale raziła niekiedy słownic-
twem. Większość uznała, że język polski obfi-
tuje w wiele pięknych słów, bardziej ade-
kwatnych dla podjętego tematu. Natomiast 
wulgaryzmów jest już tak dużo na co dzień, 
że czytelnik podczas lektury powinien od nich 
odpocząć, a w powieści psuły jedynie efekt.

Mimo zastrzeżeń, niektóre sformułowa-
nia autorki okazywały się bardzo wyraziste 

i trafne: „Wierzę w palec Boży, który mi w czymś 
gmyra, coś pokazuje, rozgrzebuje, szturcha 
i puka mi w łeb. Zaprawdę: wierzę w palec Boży 
bardziej niż w Jego serce”. Najbardziej zajmują-
cy był jednak dla klubowiczów zawarty w powie-
ści problem kobiecej samotności i przemijania; 
samotność bez względu na płeć jest dojmują-
ca i przykra.

Amundsen. Ostatni wiking
Drugą omawianą lekturą była biografia norwe-
skiego polarnika Roalda Amundsena „Amund-
sen. Ostatni wiking”, autorstwa Kanadyjczyka 
Stephena R. Browna. Tytuł – zdaniem klubo-
wiczów – dobrze oddał naturę zdobywcy bie-
gunów. Bohater już od dzieciństwa planował 
swoje wyprawy, a były to zadania z gatunku 
nie do wykonania. Cel, jaki sobie postawił, 
wymagał wielu poświęceń. Norweski podróż-
nik zginął tragicznie, ale po lekturze jego bio-
grafii żaden z czytelników nie mógł wyobrazić 
go sobie, jako bujającego się w fotelu na bie-
gunach staruszka w bamboszach. Klubowicze 
dedykowaliby biografię Amundsena przede 
wszystkim ludziom młodym, którzy życiowe-
go spełnienia upatrują w odniesieniu sukcesu 
– nie do końca zdając sobie sprawę, ile wyrze-
czeń i wysiłku wymaga jego osiągnięcie.

Literackie spotkanie tradycyjnie uprzyjem-
niły miłośnikom literatury domowe wypie-
ki niezawodnej Joanny Krawczyk, koordyna-
torki DKK.
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Sprzęt do zadań specjalnych

 ZTEKST: LPK

L eskie Przedsiębiorstwo Komunalne Sp. 
z o.o. wynajmie sprzęt specjalistyczny 
do świadczenia usług w zakresie opróż-

niania zbiorników bezodpływowych, czysz-
czenia i udrażniania sieci kanalizacyjnych róż-
nych przekrojów, przebijania i udrażniania 

przepustów drogowych. Ponadto dysponuje 
kamerą inspekcyjną do przeglądu sieci kana-
lizacyjnych w celu określenia nieszczelności, 
załamań i zatorów.

Usługi można zamawiać pod numerem telefo-
nu 13 469 66 57. W razie nagłej awarii można 
dzwonić pod numery telefonów: 661 750 390 
oraz 693 367 740.

INFORMACJA 

Zimowe utrzymanie gminy Lesko
 ZOPRAC. AFP

Sezon zimowy przed nami, 
dlatego gmina Lesko, dbając 
o zapewnienie należytego 
zimowego utrzymania 
miejscowości, wyłoniła podmioty, 
które będą za nie odpowiedzialne 
w przydzielonych rejonach.

Z imowe utrzymanie miasta i gminy 
są to prace mające na celu zmniejsze-
nie lub ograniczenie zakłóceń ruchu 

WYKONAWCA REJON

CE MASTER 
Ewelina Czemerys 
Hoczew 117
38-604 Hoczew 

Bachlawa 
Średnia Wieś 

TRANS-LAS „JAREK” 
Jaromir Benewiat 
Bachlawa 30
38-604 Hoczew

Hoczew 
Dziurdziów 
Łączki    
Weremień 
Huzele

„KOP-TRANS” 
Damian Górski 
Nowosiółki 46
38-604 Hoczew

 Postołów

Firma Handlowo - Usługowa KRIS 
Krzysztof Potuczko 
Olszanica 62A
38-722 Olszanica 

Glinne 
Jankowce 
Bezmiechowa Dolna 
Bezmiechowa Górna Łukawica i Manasterzec

Leskie Przedsiębiorstwo Komunalne Sp. z o. o. 
ul. Przemysłowa 11 
38-600 Lesko

Lesko

pieszego i drogowego wywołanych takimi 
czynnikami atmosferycznymi, jak śliskość 
zimowa oraz opady śniegu.

Prezentujemy zestawienie wykonawców 
świadczących usługę zimowego utrzymania 
dróg gminnych na terenie miasta i gminy 
Lesko w sezonie 2020/2021. Numery kontak-
towe do wybranych firm dostępne są w urzę-
dzie miasta i gminy oraz u sołtysów. W razie 
jakichkolwiek zastrzeżeń co do należytego 
wykonywania pracy przez wymienione firmy, 
prosimy o bezpośredni kontakt z sołtysami 
lub pracownikiem urzędu odpowiedzialnym 
za utrzymanie dróg.

Pożyczki  
dla przedsiębiorstw

Podkarpacki Fundusz Rozwoju 
w celu wsparcia mikro, małych 
i średnich przedsiębiorstw 
(MŚP) z obszaru województwa 
podkarpackiego, przygotował 
propozycję pomocy finansowej w 
postaci pożyczek płynnościowych.

F undusz, wprowadzając nowe pożyczki, 
wychodzi naprzeciw oczekiwaniom przed-
siębiorców, którzy mocno odczuwają recesję 

i mają trudności związane z panującą pandemią. 
Proponujemy możliwie szybką ścieżkę dostępu do 
finansowania. Nie wymagamy w tym przypadku 
od przedsiębiorcy przedstawiania zaświadczeń z 
ZUS i US (jedynie oświadczenia), ani robienia biz-
nesplanu czy prognoz (nie dotyczy pożyczki bran-
żowej, gdzie będą wymagane prognozy). Pożyczki 
te będą traktowane priorytetowo, tak aby mak-
symalnie skrócić czas na ich oczekiwanie. Także 
forma zabezpieczenia w głównej mierze oparta o 
weksel in blanco jest prosta i szybka w realizacji. 
Przedsiębiorca ubiegający się o pożyczkę musi 
jedynie wypełnić wniosek i zebrać dokumenty 
wymienione na naszej stronie.

Środki z pożyczki mogą zostać przeznaczo-
ne na wydatki bieżące, obrotowe, w tym np.: 

wynagrodzenia pracowników (w tym także skła-
dowe należne ZUS, US), zobowiązania publicz-
no-prawne, spłatę zobowiązań handlowych, 
pokrycie kosztów użytkowania infrastruktury 
itp., zatowarowanie, półprodukty itp., wydatki 
niezbędne do zapewnienia ciągłości działania.

Z pożyczek finansowane są wydatki w kwo-
tach brutto tj. z podatkiem VAT, bez względu 
na to czy pożyczkobiorca ma prawną możliwość 
odzyskania naliczonego podatku VAT.

Wydatkowanie środków pożyczki musi zostać 
należycie udokumentowane w terminie do 180 
dni od dnia wypłaty całkowitej kwoty, przy czym 
termin ten dotyczy daty wystawienia dokumen-
tów potwierdzających wydatkowanie środków. 
Dokumentem potwierdzającym wydatkowanie 
środków zgodnie z celem, na jaki zostały przy-
znane, jest faktura lub dokument równoważ-
ny w rozumieniu przepisów prawa krajowego.

Więcej informacji o ofercie na naszej stronie 
http://www.pfr-podkarpackie.pl/oferta.html 
oraz profilu na Facebooku: https://www.face-
book.com/PodkarpackiFunduszRozwoju/

1. Kwota pożyczki do  
100 tys. zł

Q Okres finansowania: do 36 

miesięcy (karencja w spłacie 

kapitału do 6 miesięcy)

Q Oprocentowanie: zmienne 

nie niższe niż stopa referencyjna 

wyznaczona zgodnie z wytyczny-

mi Komisji Europejskiej

Q Prowizja od udzielonej pożycz-

ki – brak

Q Okres udzielania pożyczki 

do 31.12.2020 roku

Q Zabezpieczenie spłaty: obliga-

toryjnie weksel in blanco, możli-

we inne prawne formy zabezpie-

czeń ustanawiane indywidualnie 

w zależności od oceny poziomu 

ryzyka

2. Kwota pożyczki 
do 150 tys. zł

Q Okres finansowania: do 60 

miesięcy (karencja w spłacie 

kapitału do 6 miesięcy)

Q Oprocentowanie: zmienne 

nie niższe niż stopa referencyjna 

wyznaczona zgodnie z wytyczny-

mi Komisji Europejskiej

Q Prowizja od udzielonej pożycz-

ki – brak

Q Okres udzielania pożyczki 

do 31.12.2020 roku

Q Zabezpieczenie spłaty: obliga-

toryjnie weksel in blanco, możli-

we inne prawne formy zabezpie-

czeń ustanawiane indywidualnie 

w zależności od oceny poziomu 

ryzyka.

3. Pożyczka branżowa 
do 300 tys. zł (turystyka, 
gastronomia i usługi 
noclegowe)

Q Okres finansowania: do 72 

miesięcy (karencja w spłacie 

kapitału do 6 miesięcy)

Q Oprocentowanie: zmienne 

nie niższe niż stopa referencyjna 

wyznaczona zgodnie z wytyczny-

mi Komisji Europejskiej

Q Prowizja od udzielonej pożycz-

ki – brak

Q Okres udzielania pożyczki do 

31.12.2020 roku

Q Zabezpieczenie spłaty: obliga-

toryjnie weksel in blanco, możli-

we inne prawne formy zabezpie-

czeń ustanawiane indywidualnie 

w zależności od oceny poziomu 

ryzyka

POŻYCZKI PŁYNNOŚCIOWE:
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Solidarni w walce  
z pandemią

 ZTEKST: DAWID LIPKA

W trudnym czasie 
pandemii Urząd 
Miasta i Gminy szuka 
rozwiązań, które ułatwią 
życie mieszkańcom 
– niezależnie 
od ich wieku.10 
listopada gmina Lesko 
została partnerem 
ogólnopolskiej 
aplikacji POMOCtu!

T o połączenie osób potrze-
bujących pomocy z tymi, 
którzy chcą i mogą pomóc, 

w sposób prosty i bezpieczny, 
w ramach lokalnej społeczności.

Coraz częściej docierają do nas 
prośby o tę pomoc od osób pozo-
stających w izolacji/kwarantan-
nie. Dotyczą one zazwyczaj zro-
bienia zakupów spożywczych, 
realizacji recepty, czy kupienia 
karmy dla zwierząt.

Dzięki aplikacji, z której korzy-
stać można zarówno w telefonach, 
jak i na stronie internetowej www.
pomoctu.pl, pomaganie staje się 
prostsze. Nie wymaga ona zakła-
dania konta ani logowania!

WAŻNE!
Każdy z nas, z dowolnego miej-
sca w Polsce może zgłosić osobę 
potrzebującą pomocy, która 
nie ma możliwości korzystania 
z aplikacji.

Jak to działa

Poproś o pomoc w 5 krokach:
1) Wybierz „potrzebuję pomocy”
2)  Wybierz kategorię potrzebnej 

pomocy: zakupy, czynności 
domowe, zdrowie, inne

3)  Podaj gdzie potrzebna 
jest pomoc – adres

4)  Uzupełnij informacje 
i wyślij prośbę o pomoc

5)  Otrzymasz powiadomienie, gdy 
ktoś zgłosi się, by Ci pomóc

Pomóż w 5 krokach:
1) Wybierz „chcę pomóc”

2)  Potwierdź, gdzie możesz  
pomóc

3)  Przeglądaj prośby o pomoc 
najbliżej Twojej lokalizacji

4)  Wybierz prośbę, 
w której chcesz pomóc

5)  Podaj swój telefon 
i potwierdź chęć pomocy

Nakręć się na pomaganie

 ZTEKST I ZDJĘCIE: DAWID LIPKA

Ruszyła leska akcja 
społeczna, dzięki której 
wszyscy mieszkańcy, 
poprzez wspólne 
zbieranie nakrętek 
będą nieść pomoc tym, 
którzy jej potrzebują.

Powszechnie wiadomo, 
że w jedności siła i od tego 
wszystko się zaczęło. Ini-

cjatywę zakupu pojemnika popar-
li finansowo lescy przedsiębiorcy 
oraz osoby prywatne, co sprawi-
ło, że od 20 października br. obok 
ratusza stoi leskie, zielone serce.

Nakrętki, którymi udało się już zapeł-
nić pojemnik dwukrotnie, będą przeka-
zywane na pomoc dla potrzebujących. 
Cele, na jakie mają być one przeka-
zywane, możecie Państwo zgłaszać 
do Urzędu Miasta i Gminy Lesko (pokój 
nr 105) lub do Stowarzyszenia Prze-
strzenie Wyobraźni działającego przy 
gminie Lesko. Dobro wraca! Tymcza-
sem, Lesko do dzieła! Zbieramy nakręt-
ki i pomagamy!

Warto podziękować wszystkim, którzy przekazali środki i umożliwili 
zakup serca. Byli to: ABC u Sowy (Katarzyna i Dariusz Sowa), 
Zajazd u Górala Karolina i Mateusz Bilańscy, Halina, Andrzej, 
Maria i Romualda Szelcowie, Paweł Wrona, Sebastian Doliński – 
firma Delfin, Wiesław Jończyk, Instal-San Janusz Buczek, Apteka 
Prywatna Renata Olech, Bieszczadzkie Jadło Domański Marek, Firma 
Handlowo – Usługowa Krzysztof Zakrzewski, Dekan Piotr Jastrząb, 
Kompleks Rekreacyjno – Wypoczynkowy Lesko Summer& Ski Marta 
i Mariusz Skubiszowie, Wioletta Gajek, Sklep Wielobranżowy Gracja, 
Sklep Zielarsko-Medyczny Gerbowit Beata Bańczak, Intra Sprzęt – 
rodzina państwa Indyków, Adam Snarski, Łukasz Woźniczak.
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Seniorze!  
Zostań w domu
Miejsko – Gminny Ośrodek 
Pomocy Społecznej 
w Lesku w związku 
z realizacją programu 
Ministra Rodziny i Polityki 
Społecznej „Wspieraj 
Seniora” informuje, 
że każdy mieszkaniec gminy 
Lesko, który ukończył 70 
rok życia (również inne 
osoby w uzasadnionych 
przypadkach) i zdecyduje 
się na pozostanie w domu 
w związku z obowiązującym 
stanem epidemii, może 
zwrócić się z prośbą 
o usługę zrobienia zakupów 
lub załatwienia innej 
niezbędnej sprawy.

Zgłoszenia można dokonać dzwoniąc pod numer infolinii 
ogólnopolskiej: 22 505 11 11 lub bezpośrednio do Ośrodka Pomocy 
Społecznej pod numery telefonów: 13 469 66 51 oraz 13 469 83 14.

Koszty zakupów ponosi osoba zgłaszająca, natomiast usługa 
dostawy oraz załatwienia innej niezbędnej sprawy jest bezpłatna.

Powyższy komunikat kierujemy do bezpośrednich odbiorców wsparcia, 
prosimy jednak i inne osoby o rozpowszechnianie informacji o programie.

Ponadto, jeżeli są wśród Państwa osoby, które chciałyby pełnić 
funkcję wolontariusza w programie i podpisać stosowną 
umowę – porozumienie o wolontariat, zapraszamy do kontaktu 
z Miejsko-Gminnym Ośrodkiem Pomocy Społecznej w Lesku.


